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PROTOKÓŁ XLIII/13 

 z XLIII sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2010-2014 

w dniu 20 grudnia 2013 roku, godz. 1000 

Pałac Wiechlice 

 

 

Do punktu 1. 

Otwarcie obrad XLIII zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

otwieram 43 zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2010 – 2014. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita zaproszonych gości 

 

Szanowni Państwo, dzisiejsza sesja jest ostatnia w tym roku, podczas której musimy rozpatrzeć kilka 

ważnych uchwał, w tym uchwałę w sprawie budżetu Województwa Lubuskiego na 2014 rok, która jest 

jednym z najważniejszych dokumentów przyjmowanych przez Sejmik, gdyż wytycza kierunki działania 

samorządu województwa na najbliższy rok.  

Dzisiejsza sesja jest również szczególna z uwagi na to, że odbywa się w atmosferze oczekiwania 

na Święta Bożego Narodzenia. Tradycyjnie już, jak co roku, Harcerze Hufca Zielonogórskiego przekażą 

nam podczas części uroczystej Betlejemskie Światełko Pokoju. Pragnę Państwa w tym miejscu 

poinformować, że na godzinę 12:30 planowane jest uroczyste spotkanie opłatkowe z udziałem Jego 

Ekscelencji Księdza Biskupa Stefana Regmunta. Uroczystą część naszego dzisiejszego spotkania 

uświetni występ zespołu DeWłoders, działający przy Szprotawskim Domu Kultury.  

Szanowni Państwo, najpierw jedna sprawa organizacyjna. Wnioski i interpelacje zostały przeniesione 

na koniec dzisiejszej sesji, również sprawozdanie z działalności Zarządu Województwa Lubuskiego. 

Proszę o dyscyplinę, porządek, a także o zachowanie czasu. Chcemy wszyscy do godz. 12:30 uchwalić 

budżet a nawet podjąć niektóre uchwały. Przerwa, małe problemy techniczne zostaną wyeliminowane 

i rozpoczniemy właściwe obrady.  
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Mamy dziś niepowtarzalną okazję gościć w urokliwym miejscu, jakim jest kompleks Pałacowy Wiechlice, 

to miejsce z bogatą historią. Budowę Pałacu i części folwarku rodzina von Neumann zakończyła w 1795 

roku, kontynuując rozbudowę w XIX wieku. Rezydowały tu wojska pruskie, carskie oraz francuskie 

z Napoleonem Bonaparte na czele. W okresie powojennym obiekt uległ całkowitej dewastacji. W 2007 

roku nowy właściciel kupił obiekt i postanowił go odbudować według niemieckiej sztuki budowlanej 

opartej na naturalnych składnikach mineralnych. Pałac Wiechlice w 2012 r. został uhonorowany tytułem 

Lubuskiej Perły Turystycznej. XVIII-wieczny kompleks pałacowy został odbudowany i zrewitalizowany 

pod okiem konserwatora zabytków z dotacji z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego. 

Kompleks położony jest we wsi Wiechlice koło Szprotawy na malowniczej Równinie Szprotawskiej 

w bliskim sąsiedztwie Borów Dolnośląskich. Geograficznie i historycznie Pałac znajduje się na 

północnym krańcu Dolnego Śląska, administracyjnie zaś tereny te należą do województwa lubuskiego. 

Nie mogłem sobie odmówić krótkiej prezentacji historycznej obiektu, w którym się znajdujemy. 

Szanowni Państwo, zanim przystąpimy do merytorycznej części dzisiejszej sesji nastąpi wręczenie 

Odznaki Honorowej „Za Zasługi dla Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej” wraz z legitymacją 

jej nadania dla Pani Alicji Makarskiej, Prezesa Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska 

i Gospodarki Wodnej. Odznaka jest zaszczytnym honorowym wyróżnieniem i jest nadawana osobom 

szczególnie zasłużonym dla ochrony środowiska i gospodarki wodnej. Przystępujemy do wręczenia 

Odznaki Honorowej „Za Zasługi dla Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej” wraz z legitymacją 

jej nadania. Zapraszam Panią Marszałek Elżbietę Polak, która z upoważnienia Ministra Środowiska 

dokona wręczenia Odznaki Honorowej. Pani Marszałek, zapraszam. I proszę Panią Prezes 

Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska, Panią Alicję Makarską. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak dokonuje wręczenia Odznaki Honorowej 

„Za Zasługi dla Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej”.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Jeszcze raz wszystkiego 

najlepszego Pani Prezes, gratulacje. Chcę przypomnieć, że Pani Marszałek miała upoważnienie 

z Ministerstwa Środowiska do wręczenia Odznaki Honorowej. Proszę, parę słów Pani Prezes. 

 

Prezes Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej Alicja Makarska: 

Przede wszystkim chciałam powiedzieć, że mam tą satysfakcję, że realizuję zadania, które mnie bardzo 

interesują i z którymi zawsze byłam związana. Dziękuje bardzo Panu Ministrowi i Pani Marszałek 

za docenienie i zauważenie mojego zaangażowania, determinacji w realizacji zadań z zakresu ochrony 
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środowiska. Mogę tylko obiecać, że zawsze będę dbała o środowisko w województwie lubuskim, 

ale i także w kraju. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Jeszcze raz gratulujemy 

Pani Prezes w imieniu Sejmiku Województwa Lubuskiego. Szanowni Państwo, stwierdzam 

na podstawie listy obecności, że mamy 25 radnych na 30, wobec czego Sejmik władny 

jest do podejmowania prawomocnych decyzji. Mamy awarię systemu elektronicznego, ale pozwolę 

sobie przypomnieć, że będziemy głosować po eliminacji tej usterki przez naciśnięcie wybranego przez 

Państwa przycisku na urządzeniu do głosowania, a głos jest oddany, gdy lampka przy słowie „głosuj” 

zgaśnie. Proszę o kontrolowanie podczas sesji, czy świeci się lampka informująca nas, że urządzenie 

jest aktywne i przypominam, by głosowania za pomocą urządzeń odbywały się przy stole obrad. 

Jednocześnie, jeśli nastąpi jakikolwiek problem techniczny to poproszę Wiceprzewodniczących - Pana 

Tadeusza Ardellego i Pana Zdzisława Paduszyńskiego o liczenie głosów. Działa system także możemy 

spokojnie głosować w sposób elektroniczny. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Do punktu 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przystępujemy 

do uchwalenia porządku obrad 43 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Panie i Panowie Radni, 

projekt porządku otrzymaliście Państwo wraz z zaproszeniem na sesję. Na wniosek Zarządu 

Województwa Lubuskiego, proponuję rozszerzenie porządku obrad o: 

 

•   Punkt 15a – Podjęcie uchwały w sprawie wydatków budżetu Województwa Lubuskiego, które 

w 2013 r. nie wygasają z upływem roku budżetowego – druk nr 535. 

•   Punkt 15b – Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie zmiany ustawy 

o dochodach jednostek samorządu terytorialnego, przyjętej przez Sejm Rzeczpospolitej 

Polskiej na posiedzeniu w dniu 22 listopada 2013 roku. 

•    Punkt 17a – Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie zlokalizowania 

czołgów Leopard II 34. Brygadzie Kawalerii Pancernej w Żaganiu. 
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Projekty uchwał dostępne są na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl. Ponadto informuję, 

iż na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl dostępna jest 2 wersja projektów uchwał w sprawie: 

� dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2013 rok – druk nr 532, 

� dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2013 -

2024 – druk nr 533. 

 

Czy mają Państwo pytania do proponowanego porządku obrad? Nie widzę. Poddaję pod głosowanie 

rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 15a - Podjęcie uchwały w sprawie wydatków 

budżetu Województwa Lubuskiego, które w 2013 r. nie wygasają z upływem roku budżetowego – druk 

nr 535. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk zielony. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 15a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 15b - Stanowisko 

Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie zmiany ustawy o dochodach jednostek samorządu 

terytorialnego, przyjętej przez Sejm Rzeczpospolitej Polskiej na posiedzeniu w dniu 22 listopada 2013 

roku. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 23, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 15b. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 17a – Stanowisko 

Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie zlokalizowania czołgów Leopard 2 w 34. Brygadzie 

Kawalerii Pancernej w Żaganiu. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 21, przeciw 0, wstrzymało się 3.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 17a. 



5 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Podaję obecnie porządek obrad całej sesji Sejmiku, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

Za 25, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został przyjęty. Mamy zatem 

rozszerzony porządek obrad dzisiejszej sesji, przystępujemy do punktu 3.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

Rozszerzony porządek obrad sesji stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Do punktu 3. 

Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej - druk nr 526. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Skarbnik Józefę 

Chalecką. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę o  przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów 

Pana Mirosława Marcinkiewicza. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag projekt uchwały 

w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej – druk nr 526, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

niebieski. 

Za 23, przeciw 0, wstrzymało się 0 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 
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Uchwała Nr XLIII/510/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 grudnia 2013 r. w sprawie 

ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Do punktu 4 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2014-2024 – druk nr 525, wraz z autopoprawką. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Pragnę poinformować, iż Zarząd 

Województwa Lubuskiego na posiedzeniu w dniu 19 grudnia br. przyjął autopoprawkę do projektu uchwały 

w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2014-2024. 

Projekt uchwały wraz z autopoprawką Zarządu – druk 525 został zamieszczony na stronie  internetowej 

www.sejmik.lubuskie.pl. Mamy Panią Skarbnik Józefę Chalecką. O odczytanie uchwały Nr 751/2013 Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze w sprawie wydania opinii o projekcie 

uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2014-

2024, proszę Pana Tadeusza Ardellego, Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. Proszę 

o wysłuchanie bo są to już procedury, proszę o zachowanie spokoju i uwagi. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli odczytuje uchwałę Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze.  

Uchwała Nr 751/2013 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 

9 grudnia 2013 r. w sprawie wydania opinii o projekcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2014-2024 stanowi załącznik nr 13 

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Proszę o przedstawienie opinii Komisji Sejmiku Województwa 

Lubuskiego. Proszę, Pan Mirosław Marcinkiewicz, Komisja Budżetu i Finansów. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Pan Robert Paluch, opinia Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa.  

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Komisja Gospodarki 

i Rozwoju Województwa Lubuskiego na posiedzeniu 11 grudnia br. zapoznała się z projektem uchwały 

w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej i zaopiniowała pozytywnie.   

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę Pan 

Czesław Fiedorowicz, opinia Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Czesław Fiedorowicz: Pozytywna. 

5 głosów za, 1 wstrzymujący i brak głosów przeciwnych.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę, 

Pan Zbigniew Kołodziej, opinia Komisji Rolnictwa. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia Komisji 

pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pani Bożena 

Osińska, opinia Komisji Zdrowia.  

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Opinia Komisji 

Zdrowia i Spraw Społecznych przy głosach 3 wstrzymujących się, pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Edward 

Fedko, Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa. 
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Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Edward Fedko: 

Komisja zaopiniowała pozytywnie, przy 3 głosach za i 2 wstrzymujących się. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czy do projektu uchwały 

ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania. Nie ma. Wobec braku uwag projekt uchwały 

w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2014-2024 – 

druk nr 525 wraz z autopoprawką poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć  przycisk niebieski.  

Za 16, przeciw 9, wstrzymało się 2.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIII/511/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 grudnia 2013 r. w sprawie 

uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2014-2024 stanowi 

załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Do punktu 5.  

Podjęcie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2014 rok – druk nr 518, wraz 

z autopoprawkami.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przypominam, że projekt 

budżetu Województwa Lubuskiego na 2014 rok otrzymaliście Państwo w ustawowym terminie 

tj. 15 listopada br. Następnie prace nad projektem budżetu były prowadzone w Komisjach.  Pragnę 

poinformować, iż Zarząd Województwa Lubuskiego na posiedzeniu w dniu 19 grudnia br. przyjął 

autopoprawki do projektu uchwały w sprawie budżetu Województwa Lubuskiego na 2014 rok. Projekt 

uchwały wraz z autopoprawkami Zarządu – druk 518 został zamieszczony na stronie internetowej 

www.sejmik.lubuskie.pl.  

Przedstawienie projektu uchwały budżetowej. O przedstawienie projektu uchwały budżetowej na 2014 

rok, proszę Panią Marszałek Elżbietę Polak, a następnie w celu uzupełnienia i przedstawienia bardziej 

szczegółowych informacji Panią Józefę Chalecką, Skarbnika Województwa Lubuskiego. Zapraszam 

Pani Marszałek.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Panie Przewodniczący. Dostojni Radni. 

Szanowni Goście. Budżet na przyszły rok pod względem dochodów jest niższy jak Państwo widzicie, 

porównując styczeń do stycznia, ale w trakcie roku 2013 budżet był zwiększony o ponad 200 mln zł 

w wyniku zawieranych umów na projekty współfinansowane ze środków unijnych. Taka też jest 

prognoza na rok 2014. Możemy przyjąć jednak do budżetu tylko pewne kwoty, tam gdzie są już decyzje 

podjęte. Zatem plan dochodów to 459 mln. Podobnie wydatki, które musimy tak zaplanować, żeby mieć 

pokrycie w dochodach. Na 30 września to było ponad 700 mln, 723. Plan na 2014 - 453,6. Planujemy 

wydatki bardzo ostrożnie, w związku z tym, że programy unijnie nie ruszą w pierwszym kwartale, będą 

zatwierdzone w czwartym kwartale, do ustawy wdrożeniowej jest ponad tysiąc poprawek, stąd też 

przesunięcie finansowania projektów, które będą realizowane w ramach programów unijnych. Rezerwa 

500 tys. Podobnie jak w tym roku, rezerwa celowa 950 tys. zł. Deficytu nie planujemy, chcemy 

zabezpieczyć współfinansowanie projektów na nową perspektywę do 2022 roku. Mamy wieloletnie 

prognozy finansowe i wieloletnie plany inwestycyjne, które wyraźnie wskazują, jakie zadania, bardzo 

kosztowne będą realizowane. Nadwyżka 5,06 mln jest przeznaczona na spłatę kredytów. Nie planujemy 

zaciągnięcia kredytów, jak Państwo wiedzą, że również Janosikowe wpłynie do budżetu, dzięki 

senatowi. Dziękujemy. Jest Pan Senator, który bardzo mocno też wspierał i walczył o to, żeby 15 mln 

w naszym budżecie zostało. Poręczenia na 2014 rok - ponad 3 mln, obsługa zadłużenia to prawie 

10 mln.  Przyszedł czas, że płacimy za obligacje, spłacamy kredyty. I działami tak szybko, 

to co najważniejsze, bo bardzo szczegółowo omawialiśmy to na komisjach, również klubach, 

ale pokazujemy Państwu jaki był plan, żeby było porównanie - styczeń do stycznia, jakie jest 

zaangażowanie w ostatnim okresie sprawozdawczym, czyli na dzień 1 września i jak do tego wygląda 

plan na 2014 rok. Administracja publiczna 95 % planu wykonanego, 66,8 mln zł w tym urzędy 

marszałkowskie. Plan na 2014 to jest 30 mln, wydatki majątkowe 858 tys., to jest kontynuacja remontu 

urzędu kolejnego piętra i budynku, który jest rewitalizowany w ramach Lubuskiego Regionalnego 

Programu na terenie szpitala budynku. Często Państwo pytacie jak się kształtuje struktura dochodów 

z PIT-u, z CIT-u, bo to też jest wskaźnik na ocenę rozwoju gospodarczego regionu. Wyraźnie widać, 

że dochody z PIT-u rosną, pokazujemy to w latach 2010, ponad 18 mln. Wykonanie w 2011 – 20,6. 

W 2012 roku - 22 mln i przewidywane wykonanie w tym roku, na koniec roku - 24,1 mln zł. Rosną też 

dochody z CIT-u, z 63 mln wystartowaliśmy w tej kadencji, przewidywane wykonanie na koniec 2013 

roku 71 mln. Plany departamentami. Sejmik 95 % planu tegorocznego, kwota 1 mln zł. Departament 

Programów Rozwoju Obszarów Wiejskich - 97 % planu, styczeń do stycznia, to jest 6,4 mln zł. 

I realizacja zadań najważniejszych w 2013 roku, trudno mówić o szczegółach. Gospodarowanie 

rolniczymi zasobami wodnymi - 50 mln. Państwu również przesłaliśmy zadania, jakie będą realizowane, 
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które mieszczą się w tej kwocie. Odnowa i rozwój wsi -14,3, pozostałe podstawowe usługi - 45 umów 

na kwotę 37,9. Przepraszam to jest 2013, który kończymy. W 2013 roku Departament Administracyjno – 

Gospodarczy 108% planu, 33,1 mln zł. Departament Lubuskiego Regionalnego Programu 

Operacyjnego - 116 % planu, 29,7 mln zł. Będą to konkursy w działaniu 1.3 na 7 mln. W czwartym 

priorytecie, poprawa infrastruktury społecznej - 28,5 mln i poprawa konkurencyjności przedsiębiorstw – 

1 mln zl, razem - 36,5 mln. Porównanie, które zadania będą kontynuowane w 2013 rozpoczęte. 

Będziemy nadal realizować inwestycje w Parku Naukowo –Technologicznym, umowy są w tym roku 

podpisane. W przyszłym roku finansowanie w wysokości 50,9 mln zł. Budowa Parku Technologii 

i Logistyki - 9,9 mln i przebudowa drogi numer 138 – 13,8 mln zł. Departament Europejskiego Funduszu 

Społecznego, porównując plan styczeń do stycznia to jest 83%, plan budżetowy to jest 16,1 mln. 

I konkursy, które są planowane do ogłoszenia. W konkursach do wydatkowania łącznie 75 mln. 

Realizujemy również projekty systemowe, które są realizowane przez urząd i przez nasze jednostki. 

Departament Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi - 87,1 mln, to jest 75 % planu. Plan inwestycyjny 

Lubuskiego Zarządu Melioracji i Urządzeń Wodnych na 2014 rok to 68 mln. Zadania szczegółowe, 

omawialiśmy już bardzo szczegółowo. W ramach Departamentu Geodezji i Gospodarki 

Nieruchomościami przystępujemy do aktualizacji Wojewódzkiego Planu Geodezji. Pozostałe zadania 

będą realizowane na kwotę 3,4 mln. Departament Infrastruktury i Komunikacji, którego zadania 

wzbudzają największe zainteresowanie jest najwięcej wniosków. 90 % wniosków komisji i klubów 

dotyczy poprawy infrastruktury transportowej. Plan budżetowy na 2014 rok to 174 mln, 91 %. Ale tak jak 

na początku powiedziałam, nie możemy wprowadzić w tej chwili zadań finansowanych, tam gdzie nie 

ma jeszcze decyzji w ramach programów unijnych. Zapłata za szynobusy, zakup pociągów z POiŚ-u, 

to będą zadania wprowadzone w trakcie roku. Także zmieni się ten stosunek procentowy. Infrastruktura 

lotniskowa na 2014 rok, przeszły zadania w ramach Lubuskiego Regionalnego Programu, kontynuacja 

tych zadań. Budowa hali kontroli przylotów 200 tys., płyty postojowe 150 tys., przygotowanie planu 

generalnego za 250 tys., zakup sprzętu i wyposażenia lotniskowego 1 mln zł. W zakresie transportu 

kolejowego, zakup pojazdów w przyszłym roku jeden elektryczny pojazd szynowy i w 2015 drugi, 

bo kupujemy dwa pociągi w ramach POiŚ-u. W zakresie infrastruktury drogowej, będą to projekty 

realizowane tylko i wyłącznie z udziałem Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego. W nowej 

perspektywie będzie to ponad 600 mln. My zabezpieczamy w ramach naszych środków wkłady własne 

do tych projektów w wysokości 15 %. I inwestycje, które są już zakończone i te, które będą 

kontynuowane w 2014 roku. W tym roku zakończyliśmy obwodnicę Nowej Soli, jest rozliczona. 

W przyszłym roku będzie jeszcze kontynuacja obwodnicy Nowej Soli, w tym roku to finansowanie 

w wysokości 27 mln w przyszłym 7 mln. Przebudowa i rozbudowa dojazdów do węzła autostrady A2, 
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A18 i A4 oraz drogi S3 do drogi S3. W przyszłym roku to 16,4 mln. W zakresie Departamentu Rozwoju 

Regionalnego i Współpracy Zagranicznej 138 % planu, mamy nowe zadanie, to jest obserwatorium, 

Regionalne Obserwatorium Terytorialne. Przystąpiliśmy też do aktualizacji Strategii Rozwoju 

Województwa, plan budżetowy 3 mln. W zakresie działania tego departamentu jest również projekt 

Ministerstwa Gospodarki. Promocja Gospodarcza Województwa to jest projekt Lubuskiego 

Regionalnego Programu Operacyjnego i też z zadań krajowych sieć punktów informacyjnych 

o funduszach. W zakresie Gabinetu Zarządu, plan wynosi 95 % planu styczeń do stycznia - 2 mln 100 

tys. i tutaj są zadania dotyczące promocji województwa lubuskiego. Przeznaczamy największą pulę 

środków dla organizacji pozarządowych. 500 tys. kosztuje organizacja Dni Województwa Lubuskiego. 

Największe kwoty to dofinansowanie Przystanku Woodstock - 200 tys. i 300 tys. dla organizacji 

pozarządowych w ramach konkursu. Dwie kampanie promocyjne. Promocja Lubuskiego Szlaku Wina 

i Miodu - 200 tys., wydawnictwo samorządowe „Region” - 91 tys. i promocja województwa poprzez sport 

- 100 tys. W zakresie infrastruktury społecznej 103 % planu. Na 2014 rok to kwota ponad 72 mln. 

Najważniejsze zadania inwestycyjne, które będą realizowane w tym planie to kontynuacja rewitalizacji 

Teatru w Gorzowie - 700 tys. zł, termomodernizacja budynku Wojewódzkiego Urzędu Pracy - 464 tys. 

i remont Muzeum lubuskiego w Gorzowie - 317 tys. zł. Wojewódzki Ośrodek Sportu i Rekreacji również 

w tym obszarze w tym dziale będzie kontynuacja projektu Transgraniczna Akademia Sportu - 1 mln 600 

tys. i projektu, który jest współfinansowany z Lubuskiego Regionalnego Programu E-Drzonków. 

W zakresie Departamentu Ochrony Zdrowia procentowo wygląda to na wielki skok, bo 137 %, a tak 

naprawdę niewiele środków finansowych, bo około 5 mln zł zwiększyliśmy na inwestycje, które były 

wstrzymane z powodu przekształcenia szpitala w Gorzowie, gdzie kumulowaliśmy środki na ten proces. 

Plan budżetowy to ponad 11 mln i największe zadania inwestycyjne to Szpital Wojewódzki w Zielonej 

Górze - 1,5 mln, budowa budynku administracyjnego, Lubuski Ośrodek Rehabilitacyjno – Ortopedyczny 

600 tys. i Wojewódzki Szpital w Ciborzu ponad milion zł. Milion złotych też Szpital dla Nerwowo 

i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu, w Zaborze - 250 tys. i Medkol - 280 tys. zł. Departamentami, 

które realizują i odpowiadają za określone zadania skrótowo też przekazaliśmy Państwu wcześniej, 

tak to wygląda. W niektórych obszarach, to jest na dzisiaj tylko 75 % planu, ale wiemy już, jaki będzie 

wzrost w trakcie roku, co wynika z Wieloletniego Planu Finansowego i inwestycyjnego. Planujemy 

do budżetu ująć następujące wkłady własne do projektów, żeby zabezpieczyć ich realizację. 

Wystąpiliśmy o środki na remont i rewitalizację obiektów zagrody młyńskiej w Bogdańcu, jest 

to Muzeum Lubuskie w Gorzowie, zabezpieczyliśmy wkład własny - 317 tys., staramy się o 5 mln. 

W zakresie dróg, zabezpieczyliśmy z naszych środków 4 mln, a zabezpieczamy realizację tych 

projektów w wysokości 20 mln w ramach Lubuskiego Regionalnego Programu. W zakresie naszej 
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dyskusji, która się toczyła już po prezentacji tego budżetu, przyjęliśmy na Zarządzie wczoraj 

autopoprawki, ponieważ jeszcze dzisiaj Państwo będziecie je składać, żeby wyprzedzić zbędną 

dyskusję, przedstawię od razu te, które zostały uwzględnione do budżetu. Komisja Budżetu: 

zabezpieczyć kwotę 50 tys. zł na instalację sygnalizacji świetlnej i zorganizowanie ruchu wahadłowego 

na moście w Skwierzynie. Zarząd przyjął wniosek do realizacji w ramach autopoprawek, czyli tak. Drugi 

wniosek, Komisja Budżetu wnioskuje o zabezpieczenie kwoty 2 mln zł na uruchomienie połączenia 

kolejowego na trasie Zielona Góra – Gubin przez Krosno. Zarząd postanowił przyjąć wniosek. 

Po przyjęciu nowego rozkładu jazdy od marca pod warunkiem, że audyt natężenia ruchu potwierdzi taką 

możliwość w ramach kwoty dotacji, którą przyznajemy przewozom regionalnym, czyli bez konieczności 

zmiany w budżecie. Trzeci wniosek: zabezpieczyć kwotę około pół mln zł na inwestycję drogową 

dotyczącą drogi wojewódzkiej nr 278 na odcinku Sulechów – Mozów. Zarząd postanowił przyjąć kwotę 

50 tys. zł na przygotowanie dokumentacji. Zadanie to jest w Wieloletnim Planie Budowy i Modernizacji 

Dróg z realizacją od 2015, także w przyszłym roku przyjmujemy zadaniowo, a nie kwotowo. Bo mamy 

zaplanowany budżet na wykonanie dokumentacji. Jak Państwo widzieliście w przyszłym roku planujemy 

4 inwestycje wprowadzić do budżetu, współfinansowane z Lubuskiego Regionalnego Programu, 

na które nie odbyły się jeszcze procedury przetargowe. Na podstawie realizacji budżetu w tej kadencji 

wyraźnie widzimy, że zawsze są oszczędności poprzetargowe. W planie zatem finansowym Zarządu 

Dróg Wojewódzkich będzie możliwość z tych oszczędności poprzetargowych przystąpić 

do opracowania, przygotowania niektórych zadań, o które Państwo wnioskujecie żeby przesunąć 

do 2014. Tam, gdzie nie ma dokumentacji będzie można ją wykonać. Następny wniosek: zabezpieczyć 

środki na instalację oświetlenia dla 4 promów pływających w województwie lubuskim w celu 

umożliwienia przepraw promowych w godz. od 6:00 do 22:00. Ten wniosek proszę Państwa wracał 

do nas bardzo często. Sprawdziliśmy dokładnie, że jest to zadanie gmin na terenie, których prom działa. 

Będziemy zatem starać się o realizację tego wniosku. Wystąpimy do gmin, będziemy prowadzić 

rozmowy. Taki jest stan prawny w tym zakresie. Wniosek jest jak najbardziej zasadny. Zarząd 

go akceptuje. Komisja Gospodarki: zabezpieczyć i wpisać do budżetu 150 tys. zł na przygotowanie 

dokumentacji niezbędnej do realizacji III etapu budowy obwodnicy Nowej Soli. Zarząd nie akceptuje 

tego wniosku. Jak Państwo widzieliście w tym roku na budowę obwodnicy Nowej Soli przeznaczyliśmy 

27 mln w przyszłym roku kontynuacja, a są inne zadania w zakresie infrastruktury drogowej, o które 

Państwo też bardzo mocno zabiegacie w innych obszarach. Komisja Współpracy Zagranicznej: 

umieścić inwestycję pod nazwą rozbiórka i budowa nowego mostu wraz z mostem objazdowym przez 

rzekę Wartę w miejscowości Skwierzyna w ciągu drogi wojewódzkiej nr 159. Zadanie zostało wpisane 

do budżetu i Wieloletniego Planu Inwestycyjnego w 2014 roku. Realizacja zadania jest 2-letnia. 
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W przyszłym roku przeprowadzimy postępowanie przetargowe, rozpoczniemy budowę z jej 

finansowaniem w latach kolejnych. W przyszłym roku nie będzie potrzeby finansowania tej inwestycji, 

ponieważ inwestycja rozpocznie się dopiero w 2014 roku. W Wieloletnim Planie Finansowym 

finansowanie jest wpisane w 2015. Koszt inwestycji 22,5 mln zł. Inwestycja będzie realizowana 

w ramach nowej perspektywy. Tak jak to wcześniej zapowiadaliśmy 2014-2020 w ramach Lubuskiego 

Regionalnego Programu Operacyjnego, czyli tak. Następne zadanie: Komisja wnosi żeby w projekcie 

budżetu umieścić inwestycję - budowa ronda w ciągu drogi wojewódzkiej nr 302 i drogi gminnej 

w Chlastawie, gmina Zbąszynek. To zadanie jest wpisane w Wojewódzkim Planie Budowy 

i Modernizacji Dróg i Mostów w 2015 roku. Zarząd nie widzi możliwości przesunięcia jej do 2014. Jest 

w 2015 rozpoczęcie. Kolejne zadanie: przeznaczyć 50 tys. zł na opracowanie dokumentacji projektu 

wykonania ścieżki rowerowej wzdłuż drogi wojewódzkiej nr 158 od Wawrowa do Janczewa. 

W przyszłorocznym planie finansowym nie ma takiej możliwości. Następne zadanie: przeznaczyć kwotę 

50 tys. zł na opracowanie dokumentacji projektowej oraz budowy ścieżki pieszo-rowerowej wzdłuż drogi 

wojewódzkiej nr 137 w miejscowości Jasieniec, gmina Trzciel do skrzyżowania z drogą krajową nr 92 

w Trzcielu. Zadanie jest dopisane, będzie realizowane w ramach finansów przeznaczonych 

na przygotowanie dokumentacji. Przeznaczyć 800 tys. zł na przygotowanie dokumentacji projektowej 

na zabezpieczenie miasta Krosno Odrzańskie i okolicznych miejscowości przed powodzią. To zadanie 

nie może być wpisane. Będzie realizowany duży projekt w zakresie zabezpieczenia 

przeciwpowodziowego, który jest na liście projektów kluczowych, jako strategiczny, wynegocjowany 

już w Regionalnym Programie Operacyjnym. Ten projekt Zarząd Województwa przyjął, teraz jest 

w trakcie konsultacji. Nie ma więc takiej potrzeby, żeby z własnych środków, z własnych dochodów 

w budżecie kosztem innych zadań tego typu zadania realizować. Zabezpieczenie przeciwpowodziowe 

jest to priorytet również w ukierunkowaniu polityki spójności Unii Europejskiej. Jesteśmy 

po negocjacjach, po ocenie też rezultatów wdrażania w tej perspektywie i Komisja Europejska wyraźnie 

wskazywała na potrzebę realizacji tego typu projektów. Zatem w nowej perspektywie, w której wydatki 

są kwalifikowalne od 1 stycznia 2014 roku projekty w zakresie zabezpieczenia przeciwpowodziowego 

będą traktowane priorytetowo i będą realizowane jako strategiczne, bez konkursu, kompleksowo 

regionalnie. Będziemy Państwa na bieżąco informować - jakiego typu zadania, gdzie, gdy już ten plan 

zostanie przez Zarząd przyjęty. Tak samo jak Wieloletni Program Budowy i Modernizacji Dróg jest już 

aktualizowany pod alokację, która będzie dostępna w nowej perspektywie. Niemniej jednak tak jak 

powiedziałam na początku, finansowanie Lubuskiego Regionalnego Programu rozpocznie 

się w 2015 roku. W piątek, w ubiegłym tygodniu spotkałam się z Panią Wiceminister Iwoną Wendel 
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i potwierdziła, że jest tak dużo uwag, wniosków, poprawek do ustawy wdrożeniowej, do całego cyklu 

wdrażania nowej perspektywy, że nie w I kwartale, a w ostatnim kwartale będą przyjęte programy.  

I wnioski klubowe: Klub SLD, niektóre się powtarzają, tak szybko jeszcze żebyście Państwo uzyskali 

informacje. Zabezpieczyć kwotę 1,5 mln - budowa ronda w ciągu drogi wojewódzkiej nr 302 i drogi 

gminnej w Chlastawie. W Wieloletnim Programie w 2015 roku. Kwota 3,5 mln - przeprowadzenie 

częściowego remontu drogi wojewódzkiej nr 158 w obrębie miejscowości Wawrów. W Wieloletnim 

Programie 2015, czyli w nowej perspektywie, jak ruszą pieniądze. Opracować dokumentację projektową 

na ścieżkę rowerową. To już mówiłam, w Jasieńcu, tak, będzie ten projekt realizowany. Czwarte 

zadanie: 800 tys. - wykonać ścieżkę rowerową wzdłuż drogi wojewódzkiej nr 158 od Wawrowa 

do Janczewa. Ta droga jest zaplanowana w 2015 r. w Wieloletnim Planie Budowy i Modernizacji Dróg. 

Kwotę 600 tys. zł zaplanować na in vitro na terenie województwa lubuskiego. Zarząd przychyla się 

do samej idei w tym zakresie. Osobiście również ja jestem też za, ale ponieważ rusza od 1 stycznia 

rządowy program, w którym państwo zabezpieczyło finansowanie in vitro dla 15 tys. par, pragnę 

Państwa zapewnić, że jeżeli znajdzie się para lubuska, która nie dostanie dofinansowania z rządowego 

programu, wtedy wprowadzimy w trakcie roku do budżetu takie zadanie i finansowanie. W tej chwili nie 

ma takiej potrzeby, bo jest to w budżecie państwa. Kolejne zadanie: 800 tys. - zwiększenie środków 

na remont Teatru w Gorzowie Wielkopolskim. Zaplanowaliśmy na remont Teatru 700 tys., będziemy 

również zabiegać o wsparcie ze środków Ministra Kultury. Zabezpieczyć 1 mln zł w rezerwie celowej 

na wsparcie jednostek samorządu terytorialnego. Zadanie nie jest przyjęte, ponieważ proszę Państwa 

na działania, na zadania samorządów wszystkich szczebli gminnych, powiatowych w nowej 

perspektywie z programów, które są na poziomie regionalnym wdrażane, czyli nie tylko Lubuski 

Regionalny Program Operacyjny, również Program Operacyjny Kapitał Ludzki, Program RYBY, 

Program Rozwoju Obszarów Wiejskich będziemy przeznaczać 40% dla samorządów. Będą tam 

realizowane właśnie zadania samorządów. Zwiększyć do kwoty 1 mln zł dofinansowanie rewitalizacji 

obiektów wpisanych na listę Lubuskiego Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków. Tak to zadanie jest 

przyjęte. W tym roku mieliśmy plan 500 tys. zwiększyliśmy do kwoty 1 mln zł. Przeznaczyć 15 tys. 

na sfinansowanie lub współfinansowanie przewodnika „Szlaki kajakowe Pojezierza Lubuskiego”. To jest 

zadanie przyjęte. Będzie realizowane w ramach projektu - Promocja turystyczna. Projekt jest 

współfinansowany z Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego. Przeznaczyć 800 tys. zł 

na wykonanie dokumentacji projektowej na zabezpieczenie miasta Krosno Odrzańskie przed powodzią. 

Jak wcześniej powiedziałam będzie to projekt strategiczny w ramach naszego Regionalnego Programu 

Operacyjnego, zabezpieczenie regionu przed powodzią, nie tylko Krosna. Kolejny wniosek, podobna 

odpowiedź: przeznaczyć 5 mln na zabezpieczenie przed powodzią miasta i gminy Gubin. Też jako 
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projekt strategiczny, ale w ramach Lubuskiego Regionalnego Programu, ten plan szczegółowy będzie 

Państwu przedstawiony, gdy już zostanie zaprezentowany do naszej listy strategicznej. W tej chwili lista 

tych projektów strategicznych to jest 13 i zabezpieczenie przeciwpowodziowe jest wśród tych projektów. 

Wnioski Prawa i Sprawiedliwości w większości się pokrywają. Zabytki, też zwiększenie środków 

finansowych na zabytki. Tak do budżetu wprowadziliśmy kwotę 1 mln zł. Budowa obwodnicy, co też 

było zgłaszane na posiedzeniach komisji, obwodnicy Nowej Soli III etap. Zarząd nie zaakceptował. 

Karta Dużej Rodziny, promocja Karty Dużej Rodziny jest to zadanie przyjęte, bo Sejmik przyjął taką 

uchwałę i zadanie jest wprowadzone do planu naszego Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej, 

będzie realizowane. W bardzo szerokim zakresie to zadanie również może być realizowane w ramach 

Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki, gdzie osobiście zadbam żeby konkretne działania były 

dedykowane tej naszej uchwale, tym działaniom. W innych regionach też tak jest, że będziemy mogli 

finansować centra dla rodziny w małych miejscowościach, gdzie będzie można zatrudnić logopedę, 

psychologa i takie wsparcie jest możliwe z EFS – u, więc nie ma potrzeby żeby angażować własne 

dochody. I wsparcie samorządów 1 mln zł to już wcześniej wyjaśniałam, że w ramach programów 

największy strumień pieniędzy będzie przekazany właśnie do samorządów na zadania samorządów. 

Inwestycje drogowe te, które zostały już omówione, nie będę może wracać żeby nie przedłużać, do tego 

tematu, ponieważ będą realizowane te, które są w Wieloletnim Planie Finansowym, Wieloletnim Planie 

Inwestycyjnym. Podsumowując proszę Państwa. Plany, nasz budżet na przyszły rok jest mniejszy pod 

względem wydatków o ponad 50 mln. Jak Państwo widzieliście z realizacji tegorocznego budżetu ponad 

200 mln i dochody i wydatki wzrosły. Podobnie będzie w przyszłym roku. Jeżeli wcześniej ruszą projekty 

unijne, to również będą wprowadzane wcześniej do budżetu. Niektóre zadania, o które bardzo wszyscy 

tu walczyliście, walczyliśmy razem, są przyjęte w drodze negocjacji i w drodze kompromisu 

do rozpoczęcia w 2014 roku, natomiast finansowanie tych zadań, zgodnie z naszą uchwałą w sprawie 

Wieloletniego Planu Finansowego, którą przyjęliśmy z autopoprawkami przed chwilą rozpocznie 

się w 2015 roku. Bardzo dziękuję za wysłuchanie. Dziękuję. 

Informacja dotycząca budżetu Województwa Lubuskiego na 2014 rok stanowi załącznik nr 23 

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję Pani Marszałek. 

Proszę teraz o odczytanie uchwały Nr 750/2013 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej 

w Zielonej Górze w sprawie opinii o przedłożonym przez Zarząd Województwa Lubuskiego projekcie 

uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na rok 2014 Pana Tadeusza Ardellego, 

Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli odczytuje uchwałę Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze.  

Uchwała Nr 750/2013 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 

9 grudnia 2013 r. w sprawie wydania opinii o przedłożonym przez Zarząd Województwa Lubuskiego 

projekcie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na rok 2014 stanowi załącznik nr 24 

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo 

za odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie projektu uchwały budżetowej. 

Przystępujemy do punktu c - przedstawienie stanowisk klubów radnych. Proszę bardzo, czy 

są stanowiska klubów radnych wchodzących w skład Sejmiku? Proszę bardzo Pan Robert Paluch. 

Zapraszam. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Zgodnie z wnioskiem Pana Przewodniczącego 

postaram się wykorzystać te kilka, może kilkanaście minut i możliwie syntetycznie przedstawić 

tą problematykę. Szkoda, że ten budżet maleje, szkoda, że tak mało wniosków zostało uwzględnionych. 

Pani Marszałek oczywiście bardzo ładnie zaprezentowała, jestem pod wrażeniem tej prezentacji i ktoś 

kto by wziął ten budżet w rękę powiedziałby - do czego się tu czepiać. W zasadzie nie ma do czego. 

Dochody są, są wydatki, ale trzeba uczciwie sobie powiedzieć, że to jest ostatni budżet tej kadencji 

i to jest ostatni budżet Zarządu Województwa Lubuskiego kadencji 2010-2014 i w tych momentach 

warto się pochylić i warto pokusić o pewne analizy. O taką analizę pokusił się Klub Prawa 

i Sprawiedliwości, nie tak, że tak powiem klasycznie krótko, a bardziej jakby w perspektywie lat od roku 

2008 i to spróbujemy Państwu zaprezentować. Poproszę może o pierwszy slajd. Szanowni Państwo, 

ja ten slajd już w jakimś zakresie pokazywałem Państwu kilka miesięcy temu, oczywiście w okrojonym 

zakresie. Będę się odnosił do rzeczy, które już mamy przyjęte lub te, które mamy zaplanowane. 

Oczywiście budżet roku 2013 jest budżetem ciągle wykonywanym, więc trudno się ustosunkować jaki 

będzie jego efekt końcowy. Niemniej jednak warto sobie przeanalizować pewne rzeczy i teraz tak trochę 

będę ad vocem do Pani Marszałek, bo starałem się bardzo uważnie słuchać. Dochody z CIT, PIT, 

oczywiście mówię o sumie łącznej. Słuchałem ostatnich wystąpień i nawet sobie przesłuchałem 

je wczoraj, organu wykonawczego województwa lubuskiego i słyszałem coś takiego, że dochody 

z podatków wzrastają. Istotnie wzrastają. Wzrastają tam, gdzie jest PIT, ale już nie tam gdzie jest CIT, 

choć krzywe nie pokazują tego. Jak Państwo widzicie w roku 2013 mamy zaplanowane 95 mln zł, 

a w roku 2014 niecałe 93 mln zł, więc tu wyraźnie widać, że te dochody nie wzrastają. Oczywiście 
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gdyby je rozdzielić, CIT w stosunku do PIT-u no to wzrastają tak jak Pani Marszałek powiedziała, 

niemniej jednak trzeba też pamiętać dlaczego wzrastają. Szanowni Państwo, dochody z PIT-u 

w związku z tym, że najniższa krajowa jakby jest tą kwotą, która wzrasta, a większość Lubuszan, 

a na pewno kilkadziesiąt procent, niestety pracuje za najniższą krajową, no to automatycznie 100% 

idzie do góry wynagrodzenie, z tej kwoty zostanie odprowadzony podatek i z tej części podatku idą 

oczywiście pieniądze do budżetu województwa lubuskiego i to by było złą rzeczą i już w ogóle bardzo 

złą, gdyby się okazało, że pomimo tej charakterystyki, która w ostatnich kilku latach wzrosła o kilkaset 

złotych, czyli mówię tutaj o tych dochodach, czyli o osobach fizycznych, żeby to stało w miejscu. 

Niemniej jednak jak Państwo widzicie w roku 2008 prawie 100 mln zł i prawie 30% środków 

budżetowych, jeśli chodzi o dochody to były pieniądze, a 350 mln mieliśmy tylko budżet. To były 

dochody z CIT- u i PCIT- u łącznie. W tej chwili 92 mln, 6 lat można powiedzieć zmarnowanej 

perspektywy, a już powiem Państwu dlaczego zmarnowanej. A no dlatego, że ten wielki skok 

cywilizacyjny, który nam zapowiedział poprzedni marszałek po prostu w województwie lubuskim się nie 

zrealizował. Dlaczego się nie zrealizował? Dlatego, że firmy w województwie lubuskim albo przestają 

inwestować, albo po prostu nie zarabiają, a to się wiąże z tym, że mamy nie wzrost gospodarczy, 

a stagnację gospodarczą. Proszę o następny slajd i postaram się to Państwu pokazać. Specjalnie 

wziąłem to i to nie jest moje opracowanie. Ten wskaźnik to jest opracowanie - ocena województw pod 

względem atrakcyjności inwestycyjnej, czyli to o czym mówię. Trzeba w pewne rzeczy wejść głębiej, nie 

można jakby spojrzeć na cyfry i powiedzieć no tak w porządku. To jest tak, to jest tak, tu budujemy, tutaj 

nie budujemy, tu projektujemy, nie, żeby oceniać trzeba wziąć dłuższą perspektywę czasu. Szanowni 

Państwo, to jest źródło, opracowanie Instytutu Badań nad Gospodarką Rynkową. Instytut Badań nad 

Gospodarką Rynkową zrobił atrakcyjność inwestycyjną, a co za tym idzie możliwość inwestowania 

i przekładania się na dobrobyt, no bo jak firmy zatrudniają, jak firmy zarabiają, jak firmy się rozwijają, 

robią miejsca pracy no to jest taka sytuacja. Zobaczcie Państwo, my sami się chwalimy. Czyli zacytuję 

klasyka, chyba zostaliśmy, poniedziałkowego klasyka, trochę zaczadzeni tą propagandą sukcesu. 

Szanowni Państwo, zespolić te wszystkie dane, bo to oczywiście pokazuje wiele danych to jest jakby 

synteza pewna. Województwo lubuskie jest wszędzie we wszystkich rankingach atrakcyjności 

inwestycyjnej poniżej 10 miejsca, 11, 13, 12 miejsce, jeden tylko mamy atut, jako województwo 

lubuskie, który jest niezależny oczywiście od Sejmiku Województwa Lubuskiego, to jest komunikacja, 

czyli sieć dróg krajowych, autostrad i dróg S i to nas wyróżnia i stawia na 4 miejscu. Wszystkie inne 

dane wyglądają tak, że efekt tego jest taki jak Państwo widzicie. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: To nie na temat. 
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Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Ja mówią bardzo na temat Pani Marszałek. 

Ta 0,00 to jest średnia krajowa, zobaczcie Państwo województwo lubuskie w 2009 roku 12, 13 oczek 

poniżej średniej krajowej, a później jakby cały czas od 2010 r. sytuacja gospodarcza w sensie 

inwestycyjności jest coraz gorsza i to jest jedyne województwo. Bo jak Państwo spojrzycie niżej nawet 

te ze ściany wschodniej, to tam są te wahania. To jest jedyne województwo, które od roku 2010, czyli 

2010, 2011, 2012, 2013 atrakcyjność tego województwa spada. Dlaczego spada? Dlatego, że my 

nie jesteśmy jako samorząd województwa w stanie zapewnić pewnych kluczowych spraw. Dobrze, 

to jeśli chodzi o kwestię tej atrakcyjności województwa lubuskiego, miał być skok gospodarczy, mamy 

stagnację. Wydatki województwa lubuskiego. Szanowni Państwo, Wydatki 2009 rok. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przepraszam Panie Radny, 

ale ta prezentacja częściowo nie dotyczy budżetu 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Jak nie, przecież są drogi wojewódzkie i wydatki 

budżetu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Gdyby Pan ją skrócił, albo 

skupił się tylko i wyłącznie na postulatach Klubu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Panie Przewodniczący, umówiliśmy się na 15 min., 

na razie minęło 5. Proszę dać powiedzieć. Wartość inwestycji, no, o czym ja rozmawiam, wydatki 

budżetowe 2008 rok - 340 mln zł, dzisiaj 453, 2013 analiza. Szanowni Państwo, od 2009 roku 

systematycznie wydatki na drogi wojewódzkie spadają. Te postulaty, o których mówimy, stawiamy 

je bardzo twardo: most w Skwierzynie, obwodnice, wymiana dywaników, wymiana połączeń itd. itd.,  

robienie połączeń miedzy poszczególnymi drogami, inwestowanie w drogi w wojewódzkie. To jest 

to, o czym my mówimy, niestety od 2009 roku - 173 mln. Ja wiem, że wtenczas ruszyły bardzo mocne 

środki unijne i to jest usprawiedliwione, 2008 rok - 112 mln zł. Dzisiaj, niestety spadamy z tą kwotą 

do 67,2 mln zł, to jest kwota, która ma prawo nie zadawalać i ma prawo do takich, że tak powiem dość 

daleko idących negatywnych ocen.  Nie można być zadowolonym z czegoś skoro mamy sieć, która nam 

ciągle wzrasta i ma prawie 1 600 km, a my mamy tylko na inwestycję w tą sieć 67 mln zł. Proszę 

o następny slajd. No właśnie Państwo widzicie 2008 rok, ja pozwolę sobie trochę dłużej zatrzymać 

się przy tej administracji publicznej i od razu tutaj też obecnym urzędnikom jakby, bo kolega tutaj 

Zbyszek, mówi, a może tą administrację publiczną trochę delikatnie potraktować. Ja ją chcę delikatnie 
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potraktować. To nie jest tak, że PiS chciałby żeby urzędnicy mniej zarabiali, nie, to nie jest tak. PiS 

chciałby żeby ci urzędnicy mieli co robić w województwie lubuskim, a z tego budżetu wynika, że mamy 

fajną, świetną kadrę urzędniczą, dobrze przygotowaną, z wysokimi kwalifikacjami, nie polityczną, 

chociaż i może w części polityczną. Z dobrymi kwalifikacjami, ale niestety nie wykorzystujemy tego 

potencjału, bo nie ma co robić, a nie ma co robić, bo nie ma pieniędzy. Prosta sprawa, proszę zobaczyć 

obciążenie z tytułu administracji publicznej. 2008 rok, niecałe 30 mln zł. Ktoś by powiedział - nie było 

środków unijnych, dobrze w porządku, chociaż sprawdziłem już Kapitał Ludzki wtenczas już kilka 

milionów złotych,  INTERREG kończyliśmy, czyli stare programowanie, no ale rok 2009, 2010, były już 

środki unijne i mamy wykonanie na poziomie 50 mln zł. Nie mam zielonego pojęcia co takiego się 

wydarzyło, że ten wzrost jest taki ciągły. Ja za chwilę jeszcze jedne dane pokażę. W tej chwili mamy 

66,8 mln zł, choć wnioskowaliśmy, żeby w związku z tą trudną sytuacją gospodarczą zamrozić to, żeby 

to stanęło w miejscu. No niechby już stanęło na poziomie ubiegłego roku, nie 66,8 mln zł. U góry jest 

pokazane administracja publiczna dział 750, czyli łączna administracja publiczna, dobrze często 

się spotykamy z zarzutami no tak, ale środki unijne inne departamenty wyprowadzone są to byłaby inna 

sytuacja. Obciążenie z tytułu administracji publicznej, sam Urząd Marszałkowski wzrost o 70%. 

Sprawdziłem inflację, inflacja 3,1%. 3,1 razy 6 nawet rok do roku licząc 20% niechby poszło do góry. 

Z niecałych 20 mln zł na 33,2, jeśli biorąc pod uwagę inflację to i tak jest 10 mln więcej, wzrost 70% 

w ciągu 6 lat. W mojej ocenie coś się wydarzyło, co się nie powinno wydarzyć, tak, nie wiem czy 

nadmiernie tak wygląda sytuacja i dlatego chcę położyć kłam, że powiedzmy, że tamten wzrost jest 

jakby łączony ze środkami unijnymi. Nie, nie, 70% sama administracja województwa lubuskiego. Proszę 

następny slajd. Pewnie niektórzy z Państwa też znacie, a jak nie znacie to widzicie jak województwo 

lubuskie wygląda na tle kraju. Nie rozumiem kompletnie, dlaczego bardzo podobne województwo 

opolskie 40,38 mln zł na mieszkańca, zachodniopomorskie 42, wielkopolskie 25, nawet dolnośląskie 33, 

województwo lubuskie 57. Bardzo dobrze i to nie są Palucha wymyślone, czy PiS-u dane. To są dane 

Ministerstwa Finansów za 2012 rok. Gdyby wziąć te średnie na planowany 2014 rok, no byłyby jeszcze 

niestety mniej korzystne. No tak to wygląda. Proszę o następny slajd. Tak to wygląda w tym jakby 

slajdzie, czyli wystarczyłoby żebyśmy się zrównali np. do województwa opolskiego i zaoszczędzili 20 zł 

na osobę razy 1 mln mieszkańców, 20 mln rocznie mamy załatwioną np. kwestię mostu w Skwierzynie, 

o którą w tej chwili tak walczymy i tak wnioskujemy. Jeśli by dołożyć do tego możliwość doinwestowania 

do środków unijnych byłaby sytuacja jeszcze lepsza, bo wiadomo, że byłby to tylko wkład własny, czyli 

środki własne. I tak jak już powiedziałem, to nie jest kwestia żeby w jakiś sposób zaczarowywać 

i straszyć urzędników. Bo tego nie chcemy, ja tu uczciwie mówię, jasno stawiam sprawę, 

ale te tendencje trzeba próbować systematycznie zmieniać, czyli odwracać, czyli inwestować, a niech 
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dobrzy urzędnicy te inwestycje prowadzą. Nie mamy nic przeciwko temu. Tak jak już powiedziałem 

wystarczy o 30% obniżyć te wskaźniki i sprawa jest załatwiona. Szanowni Państwo, krótka może 

analiza. Niestety, jeśli chodzi o ważne rzeczy dla województwa lubuskiego takimi jak są np. melioracje 

wodne nie napawa to optymizmem. Niektóre inwestycje przeskakują na rok 2014, czyli coś co miało być 

wykonane w 2013 przeskakuje na rok 2014. Jeśli chodzi o kwestie drogowe sytuacja jest podobna i tak 

powiem Pani Marszałek szczerze myślałem, że w tamtym roku miałem pewną nadzieję, że idziemy 

w szybkie spłacanie zobowiązań. Bo tak wynikało jakby z 2013 roku i taka była mała iskierka nadziei. 

W tej chwili w mojej ocenie w dłuższej perspektywie czasu, trzeba zrobić wszystko ażeby jak najszybciej 

spłacić nasze zobowiązania. Mówię tu o zadłużeniu, krótko mówiąc. Po co, po to żeby nie obciążać tak 

województwa lubuskiego. Prawie 10 mln zł sama obsługa plus naszych jednostek 3 mln zł, to jest 

13 mln złotych, plus spłata zobowiązań, rozumiem one musiały być wzięte itd., ale w naszej 

perspektywie musimy w pewien sposób przewartościować ten budżet. Przewartościować tzn. szybko 

spłacić zobowiązania na początku nowej perspektywy, jedna sprawa. Druga, zamrozić kwestie, 

o których tutaj mówiłem, czyli pewnej stagnacji dokonać tam, gdzie nie ma tego rozwoju gospodarczego 

w sensie jakby obsługi województwa lubuskiego. I z trzeciej strony od roku nie 2014, nie 2015, 

bo rzeczywiście z tej sytuacji, którą mamy, niestety musimy mocno pasa zacisnąć, ale w mojej ocenie 

to co Państwo żeście w ostatnich 4, 6 latach pokazali, ciężko będzie jakby przestawić się mentalnie 

z jednej strony, a z drugiej strony naprawić ten budżet województwa lubuskiego. W związku z tym Klub 

Prawa i Sprawiedliwości dając z jednej strony jakby oceniając sam budżet, z drugiej strony tych 

wniosków za dużo nie było, a z trzeciej strony braku możliwości zmian tych tendencji nie poprze 

budżetu na 2014 rok. Dziękuję bardzo. 

Wystąpienie Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo, czy 

są wystąpienia Klubowe następne. Proszę, Pan Radny Andrzejczak w imieniu Radnych Klubu SLD, 

zapraszam.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Andrzejczak: Wysoki Sejmiku. Panie Przewodniczący. 

Pani Marszałek. Nasze wystąpienie klubowe związane z opiniowaniem przyszłorocznego budżetu jest 

pokłosiem naszego spotkania, jeszcze w poniedziałek w obecności Pana Marszałka Bogdana Nowaka 

i Pani Skarbnik, więc proszę wybaczyć, ale pewnych modyfikacji dokonaliśmy w trakcie kiedy Pani 

Marszałek prezentowała budżet, bowiem chcieliśmy by mobilnie dostosować się do tych spraw, które 

Pani Marszałek zaproponowała. Projekt budżetu Województwa Lubuskiego na 2014 rok zarówno 
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po stronie dochodów, jak również wydatków w ocenie Klubu Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej 

jest jednym z najgorszych budżetów w historii województwa lubuskiego. Ten budżet jest pasywny, 

niewykorzystujący endogenicznego potencjału województwa. Budżet zachowawczy, a co za tym idzie 

niegwarantujący dalszego rozwoju regionu. Ten właśnie Zarząd Województwa w poprzednich 

budżetach zakładał bardzo wysokie nierealne wpływy z tytułu zbywania majątku, szacowane one były 

na poziomie 30 mln zł. W projekcie przyszłorocznego budżetu wpływy z tego tytułu zaplanowano 

na poziomie 4 mln i nie można przyjąć tłumaczeń, że pozbycie się nieruchomości szpitalnych 

w Gorzowie Wielkopolskim nie pozwalają na zaplanowanie wyższych dochodów, bowiem 

w poprzednich latach celowo je zawyżano wiedząc, że i tak nie zostaną wykonane. Tym razem 

popadamy w kolejną skrajność planując wyjątkowo niskie dochody z tego tytułu. Klub Radnych SLD, 

zgodnie z uchwałą Sejmiku Województwa Lubuskiego z 21 września 2010 roku w sprawie ustalania 

trybu prac nad projektem uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego, pismem swoim 

z 10 października 2013 roku skierował do Zarządu Województwa Lubuskiego wniosek o umieszczenie 

w projekcie budżetu na 2014 rok konkretnych zadań. Tylko 2 z 11 złożonych przez Klub SLD wniosków 

znalazło się w budżecie, na co nie możemy wyrazić zgody. Mimo podjęcia przez Klub wielu rozmów, 

zarówno z Panią Marszałek jak i innymi członkami Zarządu, nie udało się osiągnąć kompromisu 

pozwalającego na pozytywną ocenę projektu omawianego budżetu. Po raz kolejny dramatycznie niskie 

środki przewidziano w budżecie na realizację zadań w zakresie wojewódzkich dróg publicznych, 

przewidziana kwota na wydatki majątkowe 34,7 mln jest najniższa od wielu lat. Województwo Lubuskie 

jest właścicielem 1 600 km dróg, ich stan w większości jest zły lub bardzo zły. Niezbędne są remonty, 

przebudowy, budowy, szacuje się je na kwotę 1 mld 200 mln zł. Ta sytuacja powoduje, że nie będzie 

pieniędzy na rozpoczęcie budowy obwodnicy Drezdenka i drogi dojazdowej do Starych Bielic 

w kierunku na Krzyż, nie będzie przyspieszenia realizacji obwodnicy miejscowości Jeziory w ciągu drogi 

wojewódzkiej nr 303, mającej skomunikować autostradę A2 i drogę ekspresową S3 już funkcjonującą 

w tym rejonie z lotniskiem w Babimoście. Natomiast planuje się realizację inwestycji na drodze 

wojewódzkiej 296 mającej na celu modernizację połączeń drogi S3 z autostradami A4 i A18, kiedy 

wszyscy wiemy, że budowa S3 w tym rejonie nie została jeszcze rozpoczęta. W budżecie nie 

przewidziano środków na rozpoczęcie bardzo ważnej inwestycji rozbiórki, rozbudowy nowego mostu 

z mostkiem dojazdowym przez rzekę Wartę w miejscowości Skwierzyna w ciągu drogi wojewódzkiej 

nr 159. Pod wpływem zdecydowanych stanowisk klubów opozycyjnych oraz niektórych radnych koalicji 

oraz w wyniku organizowanych protestów, ukazał się komunikat bądź pojawiła się informacja, m.in. 

to z wystąpienia Pani Marszałek wynika, że inwestycja zostanie rozpoczęta w 2014 roku, jak 

to wcześniej planowano, ale w budżecie na rok 2014, ani w przyszłym przyjętym przez Zarząd 
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Województwa w harmonogramie budów i przebudów dróg wojewódzkich nie przewidziano środków 

na realizację tego zadania. Opłacenie ruchu wahadłowego po moście naszym zdaniem jest próbą 

uspokojenia nastrojów społeczności skwierzyńskiej, zamknięcia ust niektórym radnym koalicyjnym przy 

głosowaniu projektu budżetu. Nie przewidziano też środków na budowę ronda w ciągu drogi 

wojewódzkiej nr 302 w miejscowości Chlastawa, gmina Zbąszynek, mimo obietnic Zarządu, że zadanie 

zostanie wykonane w 2014 roku i mimo wykonania dokumentacji projektowej i wykupienia gruntów 

przez gminę Zbąszynek. Mimo budowy przez gminę Zbąszynek obwodnicy, która ma połączyć drogę 

powiatową relacji Międzyrzecz – Wolsztyn, właśnie z drogą wojewódzką 302 kierującą potok ruchu 

do węzła autostradowego A2 w Trzcielu oraz do portu lotniczego Zielona Góra w Babimoście. Na nic 

zdały się apele największego zakładu pracy w województwie firmy Swedwood, która oczekuje 

rozwiązania tego problemu. Po raz kolejny stosunkowo duże środki przeznacza się na melioracje 

wodne. To dobry znak, jest to kwota ponad 76 mln zł, z czego ponad 68 zaplanowano na realizację 

zadań majątkowych. Rodzi się jednak pytanie - czy środki te zostaną wykorzystane, bowiem 

doświadczenia tegoroczne z realizacji zadań inwestycyjnych przez Lubuski Zarząd Melioracji i Urządzeń 

Wodnych nie napawają optymizmem. W ramach inwestycji melioracyjnych nie przewidziano 

wnioskowanych przez Klub SLD kwot na przygotowanie dokumentacji projektowej dotyczącej 

zabezpieczenia Krosna Odrzańskiego. Dziś Pani Marszałek stwierdziła, że będzie to zadanie 

realizowane jako strategiczne, jako zadanie kluczowe, więc przyjmujemy do wiadomości, że można 

by go z przyszłorocznego budżetu wyłączyć, ale dotyczy jeszcze rzecz okolicznych miejscowości 

ochrony przed powodzią oraz kontynuacji inwestycji związanych z zabezpieczeniem przed powodzią 

miasta i gminy Gubin. Nie wiem czy, bo tej informacji nie uzyskaliśmy, czy również w ramach prac 

melioracyjnych przy zadaniu Krosno Odrzańskie, również kwestia Gubina będzie związana. W rozdziale 

71004 Plany zagospodarowania przestrzennego przewidziano aż 509 tys. zł na aktualizację Planu 

Zagospodarowania Przestrzennego Województwa Lubuskiego. Planu, który przecież przyjmowaliśmy 

w ubiegłym roku po prawie pięcioletniej pracy Zarządu Województwa nad nim. Wiadomo już było 

wówczas, że po kilku miesiącach stanie się on nieaktualny, bowiem nie są aktualne zapisy 

strategicznych dokumentów krajowych oraz niezaktualizowana Strategia Rozwoju Województwa w tym 

planie zagospodarowania. Jest to dowód na brak logiki przy opracowaniach tak ważnych dokumentów, 

a teraz przystępując do nowego opracowania musimy wydać ogromne pieniądze i przeprowadzić 

ponownie wszystkie procedury z tym związane. Biorąc pod uwagę fakt, że projekt budżetu jest 

pasywny, nierozwojowy i zbudowany na przetrwanie, mimo kilkakrotnie przedstawionych przez SLD 

Zarządowi różnego rodzaju argumentów za przyjęciem postulatów wcześniej zgłoszonych, nie zostały 

one w planie budżetu ujęte, Radni Klubu SLD nie będą głosowali za przyjęciem tego budżetu. Dziękuję. 
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Wystąpienie Klubu Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

bardzo Pan Czesław Fiedorowicz, Przewodniczący Klubu Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego.    

 

Przewodniczący Klubu Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego Czesław Fiedorowicz: Wysoki 

Sejmiku. Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. Spróbuję się przebić przez ten szum wigilijnego 

krzątania. U mnie w domu jest takie piękne hasło na makacie od babci.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Świątecznej miłości Panie 

Przewodniczący. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego Czesław Fiedorowicz: „Wiele 

sprząta, kto się krząta”. Myślę, że wiele sprząta, kto się krząta. Polskie Stronnictwo Ludowe 

współtworzy koalicję rządzącą w tym województwie. Mamy swoich reprezentantów w Zarządzie 

Województwa - Stanisława Tomczyszyna i Macieja Szykułę i to obliguje nas do współodpowiedzialności 

za ten budżet. Polskie Stronnictwo Ludowe będzie głosowało za przyjęciem budżetu na rok 2014, 

ale odbyliśmy poważną rozmowę, mamy wiele wątpliwości, których podstawą jest szczupłość środków. 

Tutaj wysłuchaliśmy ekonomicznego wykładu naszego kolegi, naszego głównego ekonomisty, żeby 

nie użyć jakiś złych słów - Roberta Palucha. Wiemy, że mamy mniejsze dochody, tak jak większość 

województw. Można oczywiście dyskutować na ile my ponosimy za to odpowiedzialność polityczną, 

ale jedna z tej prezentacji jest bardzo, bardzo wiele mówiąca. Bo choć mamy niską atrakcyjność 

inwestycyjną, to ona i tak jest dwukrotnie wyższa niż w województwie podkarpackim, gdzie rządzi 

Prawo i Sprawiedliwość. Myślę, że oczywiście nikt nie odmawia prawa do krytyki i my też wewnętrznie 

o tym na Klubie rozmawialiśmy. Oczywiście to wcale nie była łatwa decyzja. To chyba była 

najtrudniejsza decyzja, bo musieliśmy zastosować jakąś dyscyplinę wewnętrzną. Bardzo przepraszam 

Ciebie Basiu, bo jestem ostatnim, który chce stosować jakikolwiek przymus wobec kobiet, że w tej 

zbiorowej odpowiedzialności ustaliliśmy taką lojalną zasadę, ale mamy świadomość konieczności 

uchwalenia budżetu, ponieważ przyjęty budżet uruchamia możliwość realizacji zadań, rozwoju 

województwa, bo województwo wbrew wszystkim tutaj hasłom jest w fazie rozwoju i oby ten poziom nie 

ulegał zmianie. Aczkolwiek chcę wyraźnie powiedzieć, że bolą nas i niektórych spośród naszych 

radnych pewne niekonsekwencje dotyczące tego, co dotychczas podjęliśmy. Bo każdy samorząd 

w każdym województwie, w każdej gminie, w każdym powiecie dokonuje wyborów, musi zrezygnować 
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z wielu bardzo słusznych zadań: obwodnic, z dróg, innych zadań inwestycyjnych, bo kołdra jest krótka, 

ale powinniśmy być konsekwentni w stosunku do wcześniej podjętych decyzji. Kiedy Basia Kucharska 

pyta o obwodnicę Drezdenka, o której decyzję podjęto przed wielu laty. Kiedy Basia Kucharska pyta 

o most w Skwierzynie to nie dlatego, że to się coś urodziło, tak postanowiono wcześniej, że to będzie 

zrealizowane i w związku z tym musimy dotrzymywać słowa, nie dlatego, że jesteśmy z tamtych 

okręgów. No, ja nie jestem w ogóle z tamtego okręgu, ale nie wiem czy mnie usłyszy Pan dyrektor 

Napierała, jak Pan dyrektor Napierała mnie nie słyszy to proszę przekazać Panu dyrektorowi Napierale. 

Jeśli Pan, Panie dyrektorze Napierała na sesji w Drezdenku mówi, że ta obwodnica Drezdenka będzie 

realizowana w tym roku na pewno, to bardzo bym prosił żeby Pan pojechał na sesję i dokładnie 

w obecności Pani Radnej Kucharskiej wyjawił szczegółowy harmonogram, jak to będzie. Dlatego, 

że nasze województwo jest województwem obrzeża, my wobec Warszawy mamy pretensje, że nas 

lekceważą, bo jesteśmy na krańcu Polski, ale jeśli mamy słuszną pretensję do Warszawy to musimy 

się nauczyć żeby o obrzeża dbać. Bo Szprotawa leży na obrzeżu i tu komunikacyjnie prawie nie da się 

dojechać. Pociągi, autobusy do Szprotawy nie kursują. Mamy problem z komunikacją z Gubinem coraz 

większy, bo tam pociąg nie dochodzi. Mamy nadzieję, że zacznie dochodzić. Mamy Drezdenko, mamy 

Wschowę. Ja wiem, że nie są to priorytety, ale dla spójności tego województwa, to jest bardzo ważne 

i słusznym też są poglądy i rozumiem w pełni Panią Basię Kucharską, kiedy mówi o tej równowadze 

naszego województwa. Bo rzeczywiście, kiedy się spojrzy matematycznie, to południe połyka więcej 

pieniędzy. Mówię jak gdyby wbrew sobie, bo jestem stąd, ale ta nierównowaga jest dostrzegalna 

i tu Pani Marszałek wiem, że poza pieniędzmi jest zawsze taki dialog, który np. został w Kostrzynie 

przeprowadzony. Kiedy przyjechał Minister Rynasiewicz i sam zobaczył istotę tego mostu w Kostrzynie 

i zrozumiał, że tam 1000 tirów przejeżdża i one nie mogą przez tą maleńką Odrę tam w tym Kostrzynie 

przejechać. To my musimy stanąć na rzęsach, by nie tylko zdobyć te pieniądze do tego budżetu, ale 

by wykorzystać parlamentarzystów z 15 jest 1. Ja wiem, że mają na pewno jakieś sprawy wyborców 

bardzo ważne, a tam budżet województwa dla posłów, co to tam, pikuś taki nie. Jeśli my mówimy, 

że ten most na Odrze w Kostrzynie i Krośnie jest ważnym to już trzeba przejść na taki dialog mówiąc 

o znalezieniu konsensusu w tych miejscach. Jak to ma być w tych miejscach realizowane, jaka ma być 

konstrukcja finansowa, jakie ma być porozumienie? Bardzo bym o to prosił Pani Marszałek. Bo to jest 

bardzo ważne, na to czekałem i wiem, że Pani to wykona. Jeżeli mówimy, bo musimy dokonywać 

wyboru, że skoro zaczęliśmy remont Teatru w Gorzowie Wielkopolskim, to musimy ten udział własny 

700 tys. potraktować jako skończenie zadania we współpracy z Ministerstwem. Zostawić inne zadania 

kultury, skoncentrować się na skończeniu Gorzowa i nie dlatego, że nie wiem, mamy jakąś fobię 

gorzowską, że szpital w Gorzowie, wszystko w Gorzowie, Muzeum w Gorzowie tylko skończmy jedno 
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zadanie, żeby zrobić drugie. Szanowni Państwo, wiem, że dzisiejszy czas nie jest miejscem na taką 

szeroką debatę, ale oczywiście kłamał gdybym tutaj miałbym piać z zachwytu jak jest świetnie. Wiem, 

że na turystykę jest coraz mniej, że na kulturę nie jest za wiele, że na sport. Po prostu musimy 

te pieniądze, które mamy musimy dobrze wykorzystać, bo nie tylko w tym by dużo dawać, ale też 

by dobrze dawać. Chcę na koniec powiedzieć, że będziemy głosowali za tym budżetem, bo uważam, 

że one utrzymują dobry poziom rozwoju w roku 2014 i wiem na pewno niezależnie kogo wyborcy 

wybiorą na przyszłą kadencję, że budżet na rok 2015 będzie jeszcze trudniejszy. Bo takie będą budżety 

we wszystkich samorządach w Polsce. W związku z powyższym powtarzam to zdanie, że Polskie 

Stronnictwo Ludowe, Klub będzie głosował za przyjęciem budżetu na rok 2014. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

bardzo Pan Leszek Turczyniak w imieniu Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Leszek Turczyniak: Szanowni Państwo. Panie, Panowie Radni.  

W imieniu Klubu Platformy Obywatelskiej pragnę podkreślić, że przedłożony projekt budżetu na 2014 

w pełni spełnia oczekiwania mieszkańców naszego województwa oraz spełnia wszystkie wymogi 

wynikające z przepisów o finansach publicznych. W projekcie budżetu zachowana została równowaga 

dochodów i wydatków bieżących, zatem Regionalna Izba Obrachunkowa nie widzi przeszkód dla 

uchwalenia uchwały budżetowej. W oparciu o przedstawione w projekcie planowane kwoty na 2014 rok,  

po stronie dochodów jest planowany na kwotę 459,2 mln,  po stronie wydatków na kwotę 453,6 mln. 

Należy stwierdzić, że w roku 2014 Zarząd Województwa Lubuskiego będzie realizował bezpieczną 

politykę finansową, dostosowaną do aktualnych uwarunkowań prawnych i przewidywanych prognoz 

finansowych. Na szczególną uwagę zasługuje planowany w projekcie brak deficytu oraz fakt, że nie 

planuje się zaciągania kredytu na 2014 rok. Dane te świadczą o poczuciu odpowiedzialności Zarządu 

za kadencję finansową samorządu województwa oraz gospodarowaniu, planowaniu wydatków 

publicznymi pieniędzmi. Dochodami budżetu województwa lubuskiego jak wiadomo są dotacje celowe, 

udziały we wpływach z podatku dochodowego oraz osób prawnych i podatku dochodowego od osób 

fizycznych, pozostałe dochody oraz subwencje. Należy, zatem pozytywnie ocenić pod względem 

działalności Zarządu, który w sposób prawidłowy będzie dążył do wykorzystania przypisanych prawem 

dochodów własnych. Postanowiona struktura dochodów i wydatków na 2014 rok w pełni obrazuje, 

głównym kierunkiem działalności samorządu jest wsparcie elementów sprzyjających rozwojowi naszego 

regionu. W tym miejscu należy przytoczyć głównie zaplanowane w przedłożonym projekcie budżetu 

inwestycje, które będą stanowić czynnik warunkujący pozytywny rozwój naszego regionu. Należą 
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do nich m.in. - infrastruktura drogowa, ponad 50 mln zł, z czego prawie 48 mln zł to środki z Lubuskiego 

Regionalnego Programu Operacyjnego i 3 mln z budżetu województwa. W ramach tych środków 

planowana jest kontynuacja przebudowy i rozbudowy dróg dojazdowych do węzła autostrady  

A18 oraz S3. Infrastruktura społeczna, planowane wydatki ponad - 72 mln zł. Ochrona zdrowia, 

planowane wydatki - 11 mln zł. Z opisowej części projektu budżetu należy pozytywnie ocenić dużą 

współpracę Zarządu Województwa Lubuskiego z pozostałymi jednostkami w zakresie realizacji 

wspólnych zadań, jak też dużego wsparcia realizowanych zadań przez powiaty i gminy. Na uwagę 

i oddzielne uznanie zasługuje fakt znaczącej współpracy i wsparcia finansowego przez województwo 

lubuskie organizacji pozabudżetowych. Działania te pozytywnie wpływają na integrację środowisk 

społecznych, wzmacniają ich aktywność społeczną, co powoduje uzyskanie znacznych efektów 

prorozwojowych naszego regionu. Realizacja przedstawionego projektu budżetu na 2014 rok będzie 

wymagała od Zarządu zdecydowanych i trafnych decyzji, od dyrektorów departamentów sprawności 

działania, a Pani Skarbnik czujnego monitorowania sytuacji finansowo-ekonomicznej. Pani Marszałek 

pogratulować należy ciężkiej pracy na rzecz rozwoju naszego województwa w 2013 roku, konsekwencji 

w działaniu i dbałości o ciągły rozwój województwa. Klub Radnych Platformy Obywatelskiej jest 

przekonany, że rok 2014 będzie również udany jak mijający. O czym świadczy projekt budżetu 

na 2014 rok. Klub Radnych Platformy Obywatelskiej będzie głosował za przyjęciem budżetu na 2014 

rok. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Jeżeli 

mogę, bo czas nas goni. Proszę, Pan Radny Kazimierz Pańtak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Panie Przewodniczący, wsłuchałem się 

w wystąpienie kolegi Lecha Turczyniaka i jestem przerażony jednym stwierdzeniem cytuję: „budżet 

spełnia oczekiwania wszystkich mieszkańców województwa”. Ja jestem mieszkańcem tego 

województwa, na razie nie konsultowałem tego z innymi. Oświadczam Lechu, że nie spełnia moich 

oczekiwań, być może dojdzie do plebiscytu za niecałe 11 miesięcy, ale Pani Marszałek ja mam pytanie 

inne, które też jest bardzo zasmucające, nawet media mnie pytały - dlaczego tak się stało, może nie 

dzisiaj, może na następnej sesji, dokonajmy analizy, dlaczego tak się stało, że mamy ponad dwukrotnie 

więcej wydatków na administrację w województwie niż np. województwo wielkopolskie? Nie tylko 

jesteśmy sąsiadami województwa wielkopolskiego, ale mamy coś w sobie. Największe miasto 

ma w nazwie wielkopolskie. Wyjaśnijmy to, bo to jest przerażające, że ponad 2 razy więcej 

na 1 mieszkańca. Ja rozumiem, że pewne stałe wydatki itd. ale to jest przerażająca różnica, a tym 
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bardziej w stosunku… Ja tylko sygnalizuję żebyśmy być może poświęcili temu jakiś czas na następnej 

sesji, może w styczniu. Bo musimy się wytłumaczyć przed naszymi mieszkańcami. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję, ale mamy 

dyskusję wobec tego proponuję teraz przyspieszamy. Dziękuję za wystąpienia klubowe. Następny głos 

już tylko w dyskusji, ponieważ nie będziemy oceniać wystąpień klubowych. To nie jest ten punkt. 

Proponuję teraz tak, podpunkt d - przedstawienie opinii komisji. Proszę Przewodniczących Komisji  

o przedstawienie opinii, jeżeli chodzi o proponowany budżet. Pierwsze, Komisja Gospodarki Rozwoju 

Województwa, Pan Robert Paluch. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Tak, Panie 

Przewodniczący. Całe odczytam: Komisja Gospodarki i Rozwoju Województwa Sejmiku Lubuskiego 

na posiedzeniu 11 grudnia zapoznała się z projektem uchwały w sprawie uchwały budżetowej 

Województwa Lubuskiego na rok 2014 i w wyniku głosowania przy 4 głosach za, 1 głosie przeciw,  

1 wstrzymującym się, pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały. Jednocześnie Komisja 

pozytywnie zaopiniowała poniższy wniosek do projektu budżetu na 2014 cytuję: „zabezpieczenie  

i wpisanie do Budżetu Województwa Lubuskiego na 2014 kwotę w wysokości 150 tys. zł 

na przygotowanie dokumentacji niezbędnej do realizacji trzeciego etapu obwodnicy Nowej Soli. 

Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Rozumiem, że jest to opinia 

pozytywna. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Pozytywna, 

przeczytałem. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, 

Pan Czesław Fiedorowicz, Komisja Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Czesław Fiedorowicz: 4 głosy za,  

2 głosy wstrzymujące się i brak głosów przeciwnych potwierdziły przyjęcie projektu tej uchwały. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Opinia pozytywna, tak? 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Czesław Fiedorowicz: Tak. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Pan Zbigniew Kołodziej, Komisja Rolnictwa i Ochrony Środowiska, 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja głosowała 

w ten sposób, że 2 głosy za, 1 przeciw, 1 się wstrzymał i opinia pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

mówić o opinii pozytywnej. Pani Bożena Osińska, Komisja Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych.  

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Opinia Komisji 

Zdrowia i Spraw Społecznych pozytywna, przy 5 głosach wstrzymujących się. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Pan Edward Fedko, Komisja Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa. 

 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Edward Fedko: 

Komisja przy 3 głosach za i 2 głosach wstrzymujących pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

I przegłosowała 5 wniosków, które zostały dołączone do protokołu. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Mirosław 

Marcinkiewicz, Komisja Budżetu i Finansów. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Komisja zaopiniowała 

pozytywnie, przy 2 głosach wstrzymujących się, bez głosów przeciwnych. Sformułowaliśmy 4 postulaty, 

do których Pani Marszałek była uprzejma w swoim wystąpieniu się odnieść. Dziękuję. 
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Opinia Komisji stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Przedstawienie stanowiska Zarządu Województwa Lubuskiego do opinii komisji. Tak się składa, że Pani 

Marszałek w swoim wystąpieniu już zrealizowała ten podpunkt w sposób wystarczający. Proszę bardzo, 

zapraszamy Panią Skarbnik Józefę Chalecką. 

  

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Proszę Państwa, powiem tak, naprawdę 

daleko krzywdzące jest stwierdzenie bez pogłębionej analizy, jeżeli chodzi o wydatki na administrację. 

Faktycznie, jeżeli się weźmie wydatki na wynagrodzenia wraz z pochodnymi ogółem dział 750 wygląda 

to tak, jak… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przepraszam, ale może 

nie w tym punkcie. 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Ale tylko jeden punkt, ja tylko szybciutko 

powiem. Zrobiliśmy analizę. To znaczy trudno jest porównać województwa, jeżeli się nie ma danych, 

jeżeli się idzie na skróty i tylko jest dział 750 to ok., to tak to faktycznie wygląda. Mieliśmy spotkanie 

skarbników województw. Rozmawiałam osobiście na ten temat, jeżeli chodzi o pole porównywane, 

to tylko powiem POKL 90% jest w innym rozdziale 853.32. Gazeta tego nie pisze. LRPO około 50% robi 

się na zewnątrz, u nas jest to 750. Tego się nie pisze. Jeżeli ja wyjęłam na przykład z Rozdziału 750.18 

ósemki i dziewiątki, czyli dotacje z budżetu, które są w  750, to w tym momencie wskaźniki np. w roku 

2010 z 5,5 mamy 3,6, w roku 2013 z 5,4 mamy 3,29. Czyli w tym momencie naprawdę, jeżeli tak się 

nagłaśnia bardzo, że na administrację mamy tak straszne, po prostu duże proporcje niekorzystne, jest 

to nieprawdą. Jest to po prostu nieprawdą, dlatego że ktoś zrobił analizę tylko biorąc dział 750 pod 

uwagę. A nie wziął w ogóle wyłączenia LRPO, POKL, Saksonii i innych projektów, które realizujemy,  

a które w tych Urzędach Wojewódzkich są realizowane poza działem 750. Dlatego tutaj chciałam Panu 

Radnemu powiedzieć, że naprawdę zrobiliśmy bardzo pogłębioną analizę. Mam przy sobie i naprawdę 

już jesteśmy przygotowani można pójść do dyskusji. To nie to, że jakąś sesje. Dzisiaj mogę Państwu 

odpowiedzieć, nie są to prawdziwe dokumenty. Ogólnie tak. Ogólnie, ale ogólnie. Ale chcąc porównać 

te koszty to trzeba naprawdę wziąć jeszcze Unię pod uwagę i projekty, które realizuje się. Jest tutaj 

administracja rządowa i większą mamy administrację rządową. Większe koszty, jakby administracji,                     



30 

 

ale te pieniądze mamy z budżetu Państwa. Im ktoś mniej dostaje dotacji na realizację zadań rządowych, 

ma lepsze procenty. Czyli w tym momencie tylko tyle. Mamy rękę na pulsie. Naprawdę analizę robimy. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja przepraszam, proszę 

Pan Wiceprzewodniczący. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Wontor: Panie Przewodniczący, 

mam gorącą prośbę do Pana Przewodniczącego, jako prowadzącego obrady, jeżeli jest skrupulatny,  

a jest zazwyczaj skrupulatny, tak jak dzisiaj. Słusznie nie dopuścił do dyskusji w tym punkcie, w tym 

zakresie, który przed chwilą rozpoczęła też Pani Skarbnik. I bardzo proszę o konsekwencje, żeby to nie 

dotyczyło tylko Radnych opozycyjnych, ale także członków Zarządu, nawet Pani Marszałek. Więc, jeżeli 

jesteśmy w tym punkcie, jeżeli w tym punkcie, w ten sposób obradujemy bardzo proszę konsekwentnie 

tego trzymać się, tym bardziej, że Pani Marszałek akurat na posiedzeniu Sejmiku nie jest Panią 

Marszałek prowadzącą Zarząd Województwa Lubuskiego, tylko Pan Przewodniczący jest prowadzącym 

Sejmik. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze, dziękuję bardzo. 

Proponuję skończyć tą dyskusję. Przechodzimy do punktu f. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Mam jedno zdanie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przedstawienie 

ewentualnych autopoprawek Zarządu Województwa Lubuskiego do projektu uchwały. Zarząd 

przedstawił autopoprawki do projektu uchwały. Przechodzimy do punktu g - dyskusja nad projektem 

uchwały budżetowej. Otwieram dyskusję nad projektem uchwały budżetowej. Mamy już Jego 

Ekscelencję Księdza Biskupa. Dobrze, wobec tego tak, otwieram dyskusję. Proponuję teraz tak, 

po kolei, żeby zgłosiły się dane osoby. Ale, proszę naprawdę krótkie merytoryczne wypowiedzi. To jest 

tak, Pani Mirosława Winnicka była pierwsza, później w kolejności Pan Zbigniew Kościk, później 

Pan Kazimierz Pańtak i Pani Elżbieta Płonka. Proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Mirosława Winnicka: Szanowni Państwo, ja tylko się odniosę 

do tego, co Pani Marszałek przedstawiła, szczególnie w kontrowersyjnym dość temacie mostu  

w Skwierzynie. Pani Marszałek powiedziała, że 2014, co zapewniła dzisiaj w dość szerokim gronie, 
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rozpocznie się inwestycja, na zasadzie wyłonienia i przeprowadzenia przetargu. Ja tylko mam pytanie - 

jak to jest możliwe rozpocząć jakąkolwiek inwestycje, kiedy nie ma żadnych środków zapisanych  

w dokumentach finansowych. To po pierwsze. Po drugie, mówiliśmy na Komisjach, również na naszym 

Klubie na ten temat i mówiono również skąd się wzięła taka duża zmiana w kosztach, jeżeli 

dokumentacja jest ważna do 2015 roku i mówi o kwocie 8,5 do 9 mln zł. Kolega mój Radny z Klubu SLD 

zadawał pytanie w tej sprawie, skąd się wzięła kwota 22,5 mln zł, tłumaczono to nagle tym, że wzdłuż 

mostu przewiduje się również modernizację drogi. Szanowni Państwo, jeżeli się nudzicie, to proszę 

opuścić salę. Dziękuję bardzo. W związku z powyższym, że mój kolega na piśmie nie uzyskał 

odpowiedzi, skąd i na czym się oparto, że kwota jest nagle 22,5 mln zł, a Pani Skarbnik mówi, 

że w kontekście chociażby kosztów administracyjnych Państwo robicie szczegółową analizę. Więc 

ja bym chciała uzyskać odpowiedzi po szczegółowej analizie w oparciu o konkretne dokumenty, skąd 

wzięła się kwota 22,5 mln zł dotycząca inwestycji w Skwierzynie. Po trzecie, również mówiliśmy o tym, 

że na 2014 znajdzie się kwota właśnie na opracowanie tej dokumentacji w związku z tą inwestycją,   

z poprawieniem, czy uszczegółowieniem. W dokumentach tego nie ma, a dzisiaj mówimy o ruchu 

wahadłowym. Czyli co to pokazuje, że rzeczywiście stan mostu jest w bardzo krytycznym stanie skoro 

znaleźliśmy obieg, żeby obejść tą sytuację. Dzisiaj już jest ograniczenie tonażu do 20 ton i to jest jakby 

pozorowanie pewnych działań, ale mam nadzieję, że dzisiaj, ponieważ już ten temat jest dość 

szczegółowo omawiany po raz kolejny, uzyskam tu dzisiaj informacje skąd wzięła się kwota 22 mln i jak 

można rozpocząć inwestycje nie mając środków zapisanych w dokumentach. To jest jedno takie 

pytanie. Drugie, chodzi mi o to, że na Komisji oraz również na posiedzeniu naszego Klubu Panią 

Marszałek pytałam na temat spółki szpitalnej w Torzymiu. Tam spółka, Zarząd zwracał się kilkakrotnie 

z zapytaniem do Zarządu Województwa o odstąpienie od kosztów naliczania dzierżawy. W piśmie  

z listopada Zarząd odmówił spółce, jednakże na posiedzeniu Komisji, Klubu zapewniano nas, 

że te nieruchomości zostaną przekazane spółce i już są poczynione działania. Nie widzę tego w tych 

dokumentach finansowych, ponieważ przez to, że nie będzie tych kosztów dzierżawy, przez to też 

zmniejszą się wpływy. Tu z dokumentów to nie wynika, więc mam nadzieję, że uzyskam informację.  

I mam kolejne pytanie. Jeżeli to, co dzisiaj w wystąpieniu również była mowa w roku 2014 nie będzie 

żadnych środków unijnych tylko kończymy tą perspektywę, a administracja w zakresie pracowników  

i obsługi środków unijnych wzrosła z 90 osób do 250, to proszę mi powiedzieć, co ci ludzie będą robić 

przez cały okres 2014, kiedy jest końcówka środków unijnych, a trzeba im płacić wynagrodzenia? 

Jednak to jest duże obciążenie budżetu. Dziękuję. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja, proszę o dyscyplinę  

i krótkie wypowiedzi tylko i wyłącznie merytorycznie. Proszę tak, Pan Zbigniew Kościk. Proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Właściwie, to nie chciałem się odnosić 

do budżetu, ale jestem porażony wystąpieniem Pani Skarbnik. Kolejny raz Pani Skarbnik potwierdza, 

że najlepiej chyba Pani wychodzi milczenie, po prostu. Zarzuciła nam Pani manipulowanie… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie Radny, proszę nie 

używać takich stwierdzeń. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ale momencik, chwileczkę. Rozumiem, że dane, 

którymi dysponujemy, dane Ministerstwa Finansów, dane innych bardzo wiarygodnych instytucji są nie 

rzetelne i w związku z tym apeluję do Pana Przewodniczącego, by idąc za wnioskiem kolegi Kazimierza 

Pańtaka na najbliższej sesji wprowadzić punkt, nad którym po prostu podyskutujemy o wydatkach 

na administrację samorządu wojewódzkiego. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę bardzo, 

Pani Elżbieta Płonka. Proszę, Pani Elżbieta Płonka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Panie Przewodniczący, moja uwaga, to będzie 

uwaga w dyskusji może niekoniecznie na dzisiaj, ale brakuje mi tutaj odniesienia 

się do przyszłościowego budżetu 2014, do sytuacji w ochronie zdrowia. Ja, rozumiem, że nie mamy 

w tej chwili Samodzielnego Publicznego Szpitala z jego długiem wprost i zagrożeniem, ale jednak dług 

województwa wiąże się ten, o którym wystąpienie RIO również mówi o 170 kilka mln zł. Wiąże się  

z przejęciem obciążenia, długiem szpitala przy przekształceniu w spółkę w Gorzowie. I chciałabym 

prosić, nie koniecznie dzisiaj, aby jednak przy najbliższej sesji omówić dokładnie i Radnym przedstawić 

ten problem, jaka jest relacja między budżetem Województwa, a obciążeniem, długiem, który został 

przejęty i jakie są perspektywy tego szpitala także oraz innych szpitali, w tym zadłużenia szpitala  

w Obrzycach. Nie jest to rozumiem dyskusja na teraz, ponieważ mamy już w tej chwili dosyć duże 

opóźnienie, ale jednak w otoczeniu naszego budżetu żyją jednostki, które mimo tego, że są spółką jak 

szpital gorzowski, albo może miały być przekształcone, jak szpital w Obrzycach, stanowią jednak 

obciążenie i odpowiedzialność budżetu na rok 2014. Dziękuję. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Nie widzę 

więcej głosów.  

Głosowanie wniesionych propozycji autopoprawek Zarządu Województwa. Jakie autopoprawki Zarządu 

Województwa? Proszę Pani Marszałek. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Proszę Państwa, czuję się zobowiązana 

jednak odnieść się, chociaż krótko do tych wystąpień. Jeżeli chodzi o PIT-y i CIT-y można tymi 

informacjami różnie żonglować, że tak powiem. Ja, prosiłam jeszcze raz o pokazanie tablicy, ponieważ 

te dane, którymi dysponujemy, proszę dochody z PIT-u rosną, wyraźnie widać od 18 mln do 24 mln, 

dochody z CIT-u rosną. To są dane autentyczne, potwierdzam, nie ma innych danych. Nie wiem, jak 

te wykresy były sporządzane, ale dochody z CIT-u też rosną. 71 mln zł przewidywane wykonanie. 

Wykonanie w 2011 też było takie wysokie, to jest tyle. Następne pytanie, administracja publiczna. 

Wynagrodzenia wzrosły o prawie 10 mln w ciągu trzech lat i to jest wzrost zatrudnienia 

w Departamentach Funduszowych, w tym okresie 2011, 2012, 2013 mieliśmy największą kontraktację 

za największe zaangażowanie tych programów. W samym Lubuskim Regionalnym Programie, który 

nadzoruje od początku to jest 900 inwestycji, 900 umów w tym czasie podpisanych. W EFS w 2010 roku 

pracowało mniej niż 20 osób, mieliśmy przez to nieocenionych tysiąc wniosków, taki był zastój. Właśnie 

w tym czasie ruszyliśmy, był wielki boom inwestycyjny, co widać. W przyszłym roku z premedytacją 

ograniczamy. Wykonaliśmy audyt bardzo szczegółowy administracji. Monitorujemy to, co się dzieje. 

Wyrównaliśmy najniżej zarabiającym pracownikom wynagrodzenia, pozostali nie otrzymali żadnych 

podwyżek w tym roku 2013. W przyszłym roku będzie dalsza restrukturyzacja zatrudnienia. Ale, proszę 

Państwa, ja się zgadzam z Panią Winnicką, co oni będą robić? Będą rozliczać, sprawdzać, mamy cały 

czas kontrole. W tym roku było ich 33, ale musimy się też przygotować, piszemy program i przecież 

od 1 stycznia 2014 jest już nowa perspektywa. Nie możemy ludzi zwalniać, żeby za chwilę przyjmować. 

To są wysokiej klasy specjaliści. Musimy to zrobić bardzo rozważnie. Przedstawimy Państwu, dzisiaj 

tu nie mamy dobrego nagłośnienia, a więc pewnie mogę nie być dobrze zrozumiała, nie ma atmosfery 

właściwej, ale przedstawię Państwu naprawdę rzetelne dane, ponieważ przygotowujemy to. Dochody 

ze sprzedaży są realne, są zaplanowane tak, jak planujemy sprzedaż. Nie zgadzam się z tym, 

że nie przyjęliśmy Państwa wniosków, gdyż przyjęliśmy 14 wniosków spośród tych zgłoszonych. 

Policzyłam przed chwilą 14 jest przyjętych. Obwodnica Drezdenka będzie robiona, jest przyjęta, most 

w Skwierzynie będzie realizowany, jest przyjęty i w Wieloletnim Planie Finansowym 2015 Pani Skarbnik 

może podać stronę w Wieloletnim Planie Finansowym, który dzisiaj z autopoprawkami przyjmowaliśmy, 

to zadanie zostało wprowadzone. 
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Radna Województwa Lubuskiego Mirosława Winnicka: Pani Marszałek, ale Pani powiedziała 

rozpoczęcie inwestycji będzie w 2014, dokumentacja wyłonienie i przeprowadzenie przetargu, 

a na to nie ma żadnej złotówki, tak? 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Finansowanie w 2015. Na podstawie 

wieloletniej perspektywy w przyszłym roku nie będzie wydatków finansowych. Na podstawie 

Wieloletniego Planu Finansowego. Skąd się wzięła kwota 22 mln zł. W pierwszych planach był tylko 

jeden etap planowany zastępczego mostu. Całkowity koszt, budowa całego mostu, nowego to jest  

22,5 mln zł. Oczywiście przetarg to zweryfikuje. Zobaczymy jak to wyjdzie w przetargu. Spółka  

w Torzymiu. Przygotowujemy operat, w tej chwili szacunkowy, podtrzymuje decyzje, wniesienie aportu  

i wtedy zwolnimy, nie będzie czynszu. Przed chwilą uzyskałam informacje od Pana dyrektora, 

że jesteśmy w trakcie. I chyba to już nie przedłużając. Pozostałe myślę, że tematy mogą być 

przedstawione w najbliższym czasie, bądź też w kuluarach, ponieważ nie chciałabym przedłużać 

wystąpienia. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Ale tak 

mamy do przegłosowania autopoprawkę, którą przedstawi teraz Pani Skarbnik. Proszę bardzo.  

I później uchwałę budżetową. Proszę, Pan Radny Edward Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Krótkie pytanie do Pani Marszałek. Bowiem 

otrzymaliśmy informacje Regionalnej Izby Obrachunkowej o pozytywnej opinii. W związku z tym, 

że nastąpiły zmiany w projekcie budżetu, czy tu nie ma kolizji, że tak powiem z opinią Regionalnej Izby 

Obrachunkowej? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja, proponuje tak, ponieważ 

mamy Panią Skarbnik. Proszę, żeby Pani Skarbnik przedstawiła autopoprawkę, którą przegłosujemy,  

a następnie uchwałę budżetową. Wszyscy Radni otrzymali tą autopoprawkę. Proszę Pani Skarbnik. 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Ja, Państwu zreferuję szybciutko. Ale moim 

zdaniem wszyscy Państwo, o ile Państwo macie dostęp do sieci to ta autopoprawka, cała wersja  

i autopoprawka jest w komputerach, jest wklejona. Możemy za chwileczkę skserować i rozdać, 

ale uważam, że jak Państwo macie w komputerze to już nie rozdajemy materiałów. Ale szybciutko 
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naprawdę. W sieci komputerowej. Pani Kasiu nie ma podłączeń, Państwo nie mają tego co rano? 

Ja, mogę szybciutko naprawdę, albo skserować, albo najwyżej zreferować. To nie jest dużo. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Wontor: Pani Skarbnik, my też 

jako Przewodniczący i Wiceprzewodniczący nie mamy tego. Mamy tylko jakieś robaczki na ekranie, 

chodzi nie o nową wersję, tylko o autopoprawkę. Przedstawienie autopoprawki. 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Powiem tak, autopoprawki faktycznie Pani 

Marszałek omówiła. Ja tylko… 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Wontor: Pani Marszałek 

się wypowiedziała, jakby merytoryczno-politycznie, co do tego. Natomiast, Pani Skarbnik my liczymy 

na to, że przedstawi autopoprawkę merytorycznie budżetową. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę odczytać. Będzie 

sprawa załatwiona. 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Proszę Państwa, autopoprawka Zarządu 

Województwa Lubuskiego do projektu uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2014 rok. 

Dokonuje się zmian w §1 w ust. 1 kwotę 759.166.722 zastępuje się kwotą 459.216.722  

i tutaj tylko dodam, że jest to kwota zwiększenie dochodów ogółem o kwotę 50 tys. zł. W §1 ust. 1 pkt 1 

kwotę 327.976.137 zastępuje się kwotą 328.026.137, to o te 50 tys. zwiększamy dochody bieżące. 

Dokonuje się zmian w §2 w ust. 1 kwotę 453.526.943 zastępuje się kwotą 453.576.943, czyli wydatki 

ogółem zwiększa się o kwotę 50 tys. zł. W ust. 2 kwotę 284.392.083 zastępuje się kwotą 284.442.083, 

czyli wydatki bieżące ogółem zwiększa się o kwotę 50 tys. zł. W ust. 2 w pkt 1 kwotę 164.463.802 

zastępuje się kwotą 164.513.802, czyli o 50 tys. zł. zwiększa się wydatki bieżące jednostek 

budżetowych. W ust. 2 pkt 1 litera „b” kwotę 66.146.607 zastępuje się kwotą 66.196.607 i to także jest 

to 50 tys., ale w pozycji zadania statutowe jednostek JST. W związku ze zmianami, o których mowa 

w punkcie 1 i 2 dokonuje się odpowiednio zmian w załączniku nr 1 - dochody budżetu Województwa 

Lubuskiego na 2014 rok i tutaj dopowiem, że zwiększa się w dziale 756.23 kwotę 50 tys. zł. w pozycji 

podatek dochodowy od osób prawnych. W załączniku nr 2 - wydatki budżetu Województwa Lubuskiego 

na 2014 i też dopowiadam na stronie 15 w rozdziale 600.013 §4300 - 50 tys. zł. w drogach publicznych 

wojewódzkich. W uzasadnieniu do projektu uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2014 rok, 
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zmiany dotyczą rozdziału 613 - drogi publiczne wojewódzkie. W ust. 1 dodaje się pkt 6 w brzmieniu: 

zorganizowanie ruchu wahadłowego na moście w Skwierzynie poprzez zamontowanie sygnalizacji 

świetlnej i to jest to zwiększenie 50 tys. po stronie dochodów i wydatków, które czytałam po wyżej. 

W ust. 2 dodaje się pkt 3 w brzmieniu: sfinansowanie dokumentacji dotyczącej wzmocnienia drogi 

wojewódzkiej nr 278 na odcinku Sulechów-Szklarka Radnicka i pkt 4 w brzmieniu: opracowanie 

dokumentacji projektowej oraz budowa ścieżki pieszo-rowerowej wzdłuż drogi wojewódzkiej nr 137 

od Domu Pomocy Społecznej w Jasieńcu, gmina Trzciel do skrzyżowania z drogą krajową nr 92 

w Trzcielu. I to jest autopoprawka, którą prosiłabym o przyjęcie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze, dziękuję bardzo. 

Kończymy wszystko, ponieważ czas nas naprawdę goni. Szanowni Państwo, proponuję teraz  

przygotować się do głosowania autopoprawki. Jesteśmy teraz wszyscy Radni siedzący na miejscach. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Panie Przewodniczący, jest Wojewoda, może 

by Pan go powitał, mimo, że od Jabłońskiego. To nie elegancko z Pana strony. Dałem Panu sygnał, 

Pan powiedział, że słyszy Pan. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Nie zauważyłem Pana. 

Witamy Wojewodę Lubuskiego, Pana Jerzego Ostroucha! Ale, Panie Radny, powitałem Pana 

Wojewodę na samym początku.  

Proszę, przygotowujemy się do głosowania. Kto jest z Państwa Radnych za przyjęciem autopoprawki 

przedstawionej przez Panią Skarbnik, proszę podnieść rękę i przycisnąć zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

niebieski.  

Za 16, przeciw 6, wstrzymało się 4.  

Stwierdzam, że autopoprawka została przyjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

Przystępujemy do głównego punktu, głosowania uchwały budżetowej.  

Wobec braku uwag projekt uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2014 rok - druk nr 518 

wraz z autopoprawką poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem uchwały 

budżetowej, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.   

Za 16, przeciw 11, wstrzymało się 0.  
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Stwierdzam, że Sejmik podjął uchwałę budżetową Województwa Lubuskiego na rok 2014. Gratulacje. 

Szanowni Państwo, wyczerpaliśmy punkt 5, przed nami punkty następne. Pan przybyły tutaj Wojewoda 

Jerzy Ostrouch chciałby zabrać głos. Wobec tego zapraszamy Panie Wojewodo, a następnie przerwa  

i jest wśród nas Jego Ekscelencja Ksiądz Biskup Regmunt, wobec tego przystąpimy do części 

świątecznej. Proszę Panie Wojewodo. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIII/512/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 grudnia 2013 r. w sprawie 

uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2014 rok stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Wojewoda Lubuski Jerzy Ostrouch: Dziękuję. Panie Senatorze. Pani Marszałek. Szanowni Państwo 

Radni. Chciałem pogratulować przyjętego budżetu. To się dobrze złożyło, że w momencie wejścia 

został przyjęty budżet. To o tym nie pomyślałem, że ktokolwiek się obawia, czy boi Wojewody, 

bo przecież strach jest przejawem obawy. Proszę Państwa, dzięki uprzejmości Pani Marszałek 

zostałem zaproszony na dzisiejszą sesję. Tak się składa, że najprawdopodobniej za chwilę będziemy 

dzielili się opłatkiem. Dziękuję Pani Marszałek. Ale, również jakby okoliczności nastrajają do tego, żeby 

podsumować nieco rok. Rok, który był niesłychanie ważny dla naszego województwa. Rok 15-lecia 

Województwa, rok w którym mogliśmy pokazać nasze województwo, mogliśmy zaprezentować nasze 

osiągnięcia, mogliśmy też pokazać, jak chcemy zabiegać o spójność naszego regionu. Również tak się 

złożyło, że miałem możliwość dla osób szczególnie zasłużonych dla rozwoju naszego województwa, 

osobiście wręczyć dyplomy 15-lecia. Korzystając z okazji i głównie dlatego w tym momencie się 

pojawiłem, chciałbym skorzystać z możliwości wręczenia dyplomu 15-lecia Województwa dla Pani 

Marszałek. 

Wojewoda Lubuski Jerzy Ostrouch wręcza Pani Elżbiecie Polak, Marszałek Województwa Lubuskiego 

dyplom 15-lecia Województwa. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, proponuję zatem przerwę, teraz do godziny 14:00. I zapraszam już na uroczystości. Mamy 

Jego Ekscelencję Księdza Biskupa. 

Szanowni Państwo, proponuję przemieścić się do drugiej części sali. Tam pracownicy zsuną krzesła, 

zrobimy trochę więcej miejsca. Jest nas stosunkowo niewielu, to się pomieścimy w tym pomieszczeniu.   

 

Przerwa. 
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Po przerwie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę o zajęcie miejsc. 

Brakuje nam Radnych. Proszę Radnych o zajęcie miejsc. Szanowni Państwo, wznawiamy obrady 

po przerwie. Przystępujemy do punktu 6. 

 

Do punktu 6. 

Informacja na temat okresowej oceny Planu zagospodarowania przestrzennego Województwa 

Lubuskiego uchwalonego uchwałą nr XXII/191/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 

21 marca 2012 r. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę o zabranie głosu 

Pana Piotra Sobczaka z firmy Sura System. Proszę bardzo.  

Informacja na temat okresowej oceny Planu zagospodarowania przestrzennego Województwa 

Lubuskiego uchwalonego uchwałą nr XXII/191/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 marca 

2012 r. stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Piotr Sobczak, przedstawiciel firmy Sura System: Dzień dobry Państwu. Piotr Sobczak. Jestem 

współautorem oceny Planu Zagospodarowania Przestrzennego Województwa Lubuskiego. Dokumentu, 

który został sporządzony w 2012 roku, a który w wyniku naszej oceny sugerujemy, żeby został poddany 

zmianie. Plan był poddawany ocenom zarówno dokumentów z poziomu szczebla Unii Europejskiej, 

szczebla krajowego, jak i również dokumentów województwa lubuskiego. Z tych dokumentów wymienić 

należy dyrektywę INSPIRE, która co prawda jest dokumentem starszym niż plan województwa, 

aczkolwiek jej interpretacja wciąż jest aktualizowana. I należy przyjąć, że w zakresie tej strategii i tego 

dokumentu europejskiego dokument województwa lubuskiego winien zostać zmieniony w takim 

zakresie, aby stanowił on dokument ogólnodostępny w zakresie stworzonej geobazy. Tak, aby mogła 

następować wymiana konkretnych jego uwarunkowań z dokumentami innych podmiotów publicznych. 

Drugim dokumentem, który jest istotny dla planu województwa lubuskiego to jest strategia „Europa 

2020”. Strategia, która zastąpiła Strategię Lizbońską, a która ma być odpowiedzią na kryzys, który 

nastąpił w 2008 roku. Strategia ta zakłada takie założenia, które mają na celu podnieść gospodarkę Unii 

Europejskiej, jako gospodarki nowoczesnej, która posługuje się jak najlepszymi osiągnięciami 

technicznymi. Mówiono o wzroście inteligentnym, zrównoważonym i sprzyjającym włączeniu 

społecznemu. Te dokumenty mają swoje odzwierciedlenie w dokumentach krajowych. W szczególności 
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w KPZK z 2030 oraz strategii długookresowej rozwoju kraju. I pokrótce pozwolę sobie, może przejść do, 

ponieważ jest mało czasu to od razu do dokumentu KPZK, który zakłada konkretnie pięć uwarunkowań: 

że polska gospodarka w 2030 roku ma być konkurencyjna i innowacyjna, ma mieć gwarancję bogactwa 

i różnorodności biologicznej, to gospodarka bezpieczna, państwo polskie jest spójne wewnętrznie, 

a w państwie polskim panuje również ład przestrzenny. Jest to w sumie istotne dla planu województwa, 

ponieważ ta koncepcja niesie konkretne przełożenie na plan województwa. Przełożenie, które akurat 

w tym dokumencie obowiązującym nie jest spełnione. A dokładnie chodzi o tak zwane obszary 

funkcjonalne, w szczególności obszar funkcjonalny miast wojewódzkich w tym Gorzowa 

Wielkopolskiego i Zielonej Góry. KPZK w swoich celach mówi o tym, że Polska to jest przestrzeń 

konkurencyjna i innowacyjna, przestrzeń zintegrowana i przestrzeń, w której panuje ład dzięki 

uporządkowanemu systemowi prawnemu i efektywnym instytucjom publicznym. Określa kierunki 

działania, jakie powinny być podjęte w zagospodarowaniu przestrzennym oraz w prowadzonej polityce 

regionalnej. I tak, jak widać tu na tym rysunku w przypadku Zielonej Góry i Gorzowa Wlkp., czyli 

podstawowych jednostek osadniczych województwa lubuskiego, mówi się o konkretnych powiązaniach 

zarówno z województwem wielkopolskim, jak i wzdłuż granicy zachodniej i południowej. KPZK określa 

konkretne cele, wśród których istotnym jest przywrócenie i utrwalenie ładu przestrzennego, w którym 

mówi się o zintegrowanym, spójnym i hierarchicznym planowaniu. O wzmocnieniu instytucjonalnym 

i jakościowym tego planowania, zasadzie pierwszeństwa dla obszarów jeszcze niezagospodarowanych, 

a które mają odpowiedni dostęp do infrastruktury technicznej. I o wzmocnieniu rangi studium 

uwarunkowań kierunków zagospodarowania przestrzennego. I tak, jak mówiłem wcześniej KPZK mówi 

o tym, że powinny być powołane 22 obszary funkcjonalne. W tym miejskie obszary funkcjonalne, a dla 

województwa lubuskiego wyznaczone są konkretnie 2 podstawowe dla miast wojewódzkich tj. dla 

Gorzowa Wlkp. i dla Zielonej Góry. Oczywiście są też inne rzeczy, które w KPZK są wymienione, 

aczkolwiek ten jeden przedmiot dokumentu jest najistotniejszy i w tym zakresie ewidentnie brak jest 

spójności między obowiązującym Planem Zagospodarowania Przestrzennego Województwa 

Lubuskiego, a koncepcją zagospodarowania przestrzennego kraju. KPZK określa też termin, w którym 

te obszary funkcjonalne powinny być powołane, jednakże z racji na brak stosownego ustawodawstwa 

należy zakładać, że termin ten będzie musiał być poddany nowelizacji, ponieważ wydaje nam się, 

że jest to niemożliwe, aby do 2015 roku na tych obszarach funkcjonalnych obowiązywały plany 

miejscowe. A mówimy tu nie tylko o planach, które idą z poziomu województwa, ale również o planach 

miejscowych, które uchwalają gminy, zarówno miejskie, jak i wiejskie. Kolejnym dokumentem równie 

istotnym jest „Długookresowa Strategia Rozwoju Kraju”, trzecia fala nowoczesności. W zakresie tego 

dokumentu mamy do czynienia z dwoma istotnymi celami. To jest o tym, że planowanie przestrzenne 
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jest istotne i ważne jest podniesienie jego rangi. Jest to dokument spójny z KPZK. Stąd ład przestrzenny 

w tym dokumencie jest bardzo istotny, ale również coś, co jest tutaj szczególnie podkreślane jest 

kwestia uspołecznienia sporządzonych dokumentów, czyli istotną rolę kładzie się tutaj na partycypację 

społeczną. Jeżeli chodzi o dokumenty na szczeblu wojewódzkim, to w ślad za KPZK, w ślad 

za Długookresową Strategią Rozwoju Kraju, wiadomo jest, że strategia województwa musi być spójna 

z tymi dokumentami i paradoksalnie z tego powodu należy mówić o pewnej niezgodności planu 

województwa ze strategią, niedawno co podjętą przez państwo. W ramach naszych prac oczywiście 

były poddawane analizie również takie zjawiska jak realizacja celów publicznych, jak stosowne 

inwestycje w zakresie innych programów, w zakresie ochrony nad zabytkami, jak w zakresie 

społecznym. Jednakże tu należy podkreślić, że te zmiany pozostałe, są na tyle nieistotne, że gdyby 

tylko o nich mówić plan województwa w tym zakresie nie wymagałby zmiany, ponieważ są to zmiany, 

które wiadomo z każdym rokiem one będą następowały. Kraj się rozwija, województwo się rozwija, 

konkretne inwestycje zachodzą, stąd nie ma co się łudzić, że to nie jest zjawisko zmienne i w jakimś 

tam zakresie te niezgodności by następowały. Jednakże są to realizacje, które są realizowane spójnie 

z planem województwa, stąd nie można mówić, że tu w tym zakresie dokument zawiera jakieś 

sprzeczności, co do intencji w zakresie rozwoju województwa lubuskiego. I ostatnia tylko kwestia 

dla podsumowania. Tutaj widzimy Ministerstwo Rozwoju Regionalnego delimitowało dwa obszary 

wojewódzkie Zielonej Góry i Gorzowa Wielkopolskiego, jak widać granice tych delimitacji różnią 

się od tych, które były analizowane w ramach strategii wojewódzkich. Jednakże kryteria delimitacji 

dopuszczają po spełnieniu konkretnych wskaźników w zakresie funkcjonalnym, społeczno-

gospodarczym, morfologicznym. Po spełnieniu zasad delimitacji na to, aby przyjęty w końcu dokument 

zawierał inne delimitacje obszaru funkcjonalnego poszczególnego miasta wojewódzkiego. I być może 

okaże się, że w efekcie zmiany planu województwa i wyznaczenia konkretnego obszaru funkcjonalnego 

nastąpi pożenienie tych dwóch rozwiązań, zarówno tych, gdzie konkretne są wskazówki 

w dokumentach wojewódzkich, jak i tych, które przewidują dokumenty krajowe. Jednakże, co też 

podkreślała komisja urbanistyczno-architektoniczna wydaje się zasadne, ażeby w tych kategoriach 

monitorowania tych zmian, monitorowania tego kierunku, w jakim należy te granice określić, zasadne 

byłoby, aby w ramach struktur województwa był podmiot, który takimi rzeczami by się zajmował, jako 

wyspecjalizowana jednostka. Ze swojej strony bardzo dziękuję. Jak są pytania, bardzo zapraszam. 

Przegląd zmian w zagospodarowaniu przestrzennym województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 37 

do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo, Panie 

dyrektorze. Proszę Pana Roberta Palucha o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju 

Województwa.                     

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Czy mają 

Państwo pytania do przedstawionej informacji? Nie ma. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik 

informację przyjął do wiadomości. 

 

Do punktu 7. 

Sprawozdanie z realizacji „Strategii rozwoju kultury Województwa Lubuskiego” za rok 2012. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Małgorzatę 

Walkowską, Zastępcę Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są pytania? Nie ma. 

Proszę Pana Czesława Fiedorowicza o przedstawienie opinii Komisji.  

Sprawozdanie z realizacji „Strategii rozwoju kultury Województwa Lubuskiego” za rok 2012 stanowi 

załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Czesław Fiedorowicz: Opinia 

pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy mają Państwo 

pytania do przedstawionego sprawozdania? Nie ma. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik 

sprawozdanie przyjął do wiadomości.  

 

Do punktu 8. 

Sprawozdanie z realizacji Programu Mała Retencja Wodna w Województwie Lubuskim za rok 

2012. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Marka 

Żeromskiego, Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Proszę, czy są pytania 

do przedstawionego sprawozdania? Nie ma. Proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja Przewodniczącego 

Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska o opinię. 

Sprawozdanie z realizacji Programu Mała Retencja Wodna w Województwie Lubuskim za rok 2012 

stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia Komisji 

pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy mają Państwo 

pytania do przedstawionego sprawozdania? Nie ma. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik 

sprawozdanie przyjął do wiadomości.  

 

Do punktu 9. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Tuplice – druk nr 527. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana dyrektora 

Marka Żeromskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja  

o przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 43 do protokołu.  

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia Komisji 

pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada uwagi lub pytania do projektu uchwały? Nie ma. Wobec braku pytań 

projekt uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Tuplice – druk nr 527 poddaję pod głosowanie. 

Kto jest za podjęciem uchwały, proszę ponieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  
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Za 19, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIII/513/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 grudnia 2013 r. w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Tuplice stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Do punktu 10. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Lubniewice – druk nr 528. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy dyrektora Marka 

Żeromskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja  

o przedstawienie opinii Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 47 do protokołu.  

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia Komisji 

pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań projekt uchwały 

w sprawie wyznaczenia aglomeracji Lubniewice – druk nr 528 poddaję pod głosowanie. Kto jest 

za podjęciem uchwały, proszę ponieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 19, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIII/514/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 grudnia 2013 r. w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Lubniewice stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Do punktu 11. 

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu Zespołu Parków Krajobrazowych Województwa 

Lubuskiego – druk nr 529. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Wicemarszałka 

Stanisława Tomczyszyna. Proszę.  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Panie Przewodniczący, 

w imieniu Zarządu wnoszę o wykreślenie tego punktu z porządku. Musimy jeszcze dopracować.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: O wycofanie, tak? 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Tak, o wycofanie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze. Dziękuję bardzo. 

Nie musimy tego głosować. Wobec tego punkt 11 zostaje wycofany przez wnioskodawców. 

 

Do punktu 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Deszczno – druk nr 530. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Mirosława Glaza, 

Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Panią 

Bożenę Osińską o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 51 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Opinia Komisji 

pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Mirosław 

Marcinkiewicz, Komisja Budżetu.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma pytania lub uwagi? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań projekt uchwały  
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w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Deszczno – druk nr 530 poddaję pod głosowanie. 

Kto jest za, proszę ponieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 19, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIII/516/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 grudnia 2013 r. w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej Gminie Deszczno stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Do punktu 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez Województwo 

Lubuskie udziału we współwłasności nieruchomości położonej w obrębie Sękowice gmina 

Gubin, należącego do Skarbu Państwa – druk nr 531. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana dyrektora 

Romana Bąka. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Pana Roberta Palucha o przedstawienie 

opinii Komisji. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 56 do protokołu.  

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań projekt uchwały  

w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez Województwo Lubuskie udziału 

we współwłasności nieruchomości położonej w obrębie Sękowice gmina Gubin, należącego do Skarbu 

Państwa – druk nr 531 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę ponieść rękę 

i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 18, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 
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Uchwała Nr XLIII/517/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 grudnia 2013 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez Województwo Lubuskie udziału we współwłasności 

nieruchomości położonej w obrębie Sękowice gmina Gubin, należącego do Skarbu Państwa stanowi 

załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Do punktu 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego 

na 2013 rok – druk nr 532, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Skarbnik 

Józefę Chalecką. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza  

o przedstawienie opinii Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 60 do protokołu.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa posiada pytania lub uwagi do projektu uchwały? Nie ma. Wobec braku pytań i uwag projekt 

uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2013 rok – druk 

nr 532, wersja 2 poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę ponieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 17, przeciw 0, wstrzymało się 2. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIII/518/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 grudnia 2013 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2013 rok stanowi załącznik nr 63 

do protokołu. 

 

Do punktu 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2013-2024 – druk nr 533, wersja 2. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Skarbnik Panią 

Józefę Chalecką. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza  

o przedstawienie opinii Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 64 do protokołu.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada pytania lub uwagi do uchwały? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań projekt 

uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego 

na lata 2013-2024 – druk nr 533, wersja 2 poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę ponieść rękę 

i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 17, przeciw 0, wstrzymało się 2. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIII/519/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 grudnia 2013 r. w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2013-2024 

stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Do punktu 15a. 

Podjęcie uchwały w sprawie wydatków budżetu Województwa Lubuskiego, które w 2013 r. 

nie wygasają z upływem roku budżetowego – druk nr 535. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Skarbnik. 

Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza o opinie Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 68 do protokołu.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada uwagi lub propozycje do projektu uchwały? Nie ma. Wobec braku uwag  

i pytań projekt uchwały w sprawie wydatków budżetu Województwa Lubuskiego, które w 2013 r. 

nie wygasają z upływem roku budżetowego – druk nr 535 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za, proszę ponieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

niebieski.  

Za 19, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIII/520/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 grudnia 2013 r. w sprawie 

wydatków budżetu Województwa Lubuskiego, które w 2013 r. nie wygasają z upływem roku 

budżetowego stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Do punktu 15b. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie zmiany ustawy o dochodach 

jednostek samorządu terytorialnego, przyjętej przez Sejm Rzeczypospolitej Polskiej 

na posiedzeniu w dniu 22 listopada 2013 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę o przedstawienie 

opinii Komisji Pana Mirosława Marcinkiewicza.  

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 72 do protokołu.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do 

przedstawionego stanowiska ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku 

uwag projekt stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie zmiany ustawy o dochodach 

jednostek samorządu terytorialnego, przyjętej przez Sejm Rzeczypospolitej Polskiej na posiedzeniu  

w dniu 22 listopada 2013 roku poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę ponieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  
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Za 20, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że stanowisko zostało przyjęte.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 grudnia 2013 r. w sprawie zmiany ustawy 

o dochodach jednostek samorządu terytorialnego, przyjętej przez Sejm Rzeczypospolitej Polskiej 

na posiedzeniu w dniu 22 listopada 2013 roku stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Do punktu 16. 

Sprawozdanie z realizacji planu kontroli Komisji Rewizyjnej za 2013 rok. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Przewodniczącego 

Komisji, Pana Zbigniewa Kościka. Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej. Czy mają Państwo pytania 

do przedstawionego sprawozdania? Nie ma. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik 

sprawozdanie przyjął do wiadomości. Dziękuję Panie Przewodniczący.  

Sprawozdanie z realizacji planu kontroli Komisji Rewizyjnej za 2013 rok stanowi załącznik nr 76 

do protokołu. 

 

Do punktu 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Sejmiku 

Województwa Lubuskiego na 2014 rok – druk nr 534. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 77 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Przewodniczącego 

Komisji Rewizyjnej, Pana Zbigniewa Kościka. Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania lub uwagi 

do przedstawionego planu? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań projekt uchwały w sprawie 

zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2014 rok – druk 

nr 534 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 19, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 
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Uchwała Nr XLIII/515/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 grudnia 2013 r. w sprawie 

zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2014 rok stanowi 

załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Do punktu 17a. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie zlokalizowania czołgów Leopard 

2 w 34. Brygadzie Kawalerii Pancernej w Żaganiu. 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 80 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Wszyscy Radni otrzymali 

to stanowisko. Czy ktoś z Państwa Radnych ma uwagi i pytania co do tego stanowiska? Nie ma. Wobec 

braku uwag projekt stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie zlokalizowania czołgów 

Leopard 2 w 34. Brygadzie Kawalerii Pancernej w Żaganiu poddaję pod głosowanie. Kto jest 

za podjęciem stanowiska, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski. 

Za 17, przeciw 1, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że stanowisko zostało podjęte. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 81 do protokołu. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 grudnia 2013 r. w sprawie zlokalizowania 

czołgów Leopard 2 w 34. Brygadzie Kawalerii Pancernej w Żaganiu stanowi załącznik nr 82 

do protokołu. 

 

Do punktu 18. 

Interpelacje i wnioski. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czy ktoś z Państwa 

Radnych chciałby zabrać głos? Proponuję, żeby wszystkie wnioski i interpelacje zostały zgłoszone 

na piśmie. Nie widzę wniosków i interpelacji. Zamykam ten punkt. Dziękuję bardzo.   

Wnioski złożone na piśmie stanowią załącznik nr 83 do protokołu.  

 

Do punktu 19. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Wszyscy Radni mają 

to sprawozdanie z działalności Zarządu w postaci elektronicznej. Czy są pytania? Nie ma. Dziękuję 

bardzo. Zamykam ten punkt. Stwierdzam, że Sejmik przyjął informację do wiadomości.  

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 84 

do protokołu. 

Informacje na temat aktualnego stanu wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej dla województwa lubuskiego na lata 2007-2013 stanowią załącznik nr 85 do protokołu. 

 

Do punktu 20. 

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Pani 

Marszałek. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Otrzymaliśmy decyzję z Lubuskiego Urzędu 

Wojewódzkiego w sprawie przekazania dotacji w wysokości 2 mln zł dla PKS-u. Nie można było 

wprowadzić tej kwoty dzisiaj do budżetu, ponieważ nie jest jeszcze formalnie podpisana. W związku  

z tym mam prośbę do Pana Przewodniczącego i Radnych, żeby w okresie międzyświątecznym 

zorganizować taką roboczą sesję, gdyż nie możemy nie przyjąć tej kwoty, ponieważ to są 2 mln zł.  

W takim terminie, niestety nieraz tak jest, że w budżecie państwa są porządkowane finanse, znajdą się 

jakieś pieniądze, my natychmiast tą kwotę przekażemy dla PKS-u, ponieważ takie są zasady. Jednak 

musimy najpierw wprowadzić do budżetu. Pani Skarbnik próbowała zrobić, co w jej mocy, żeby 

to dzisiaj było załatwione, ale niestety nie było takiej możliwości. 24 grudnia Minister podpisze decyzję. 

Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo, Pani 

Marszałek. Jest to bardzo poważna sprawa. Ja, proponuję, ponieważ jest to nadzwyczajna sesja, 

niemalże, której nie mieliśmy w kalendarzu. Natomiast tutaj mamy na Sali 20 Radnych. Ja, już teraz 

proponuję, żeby to był 30 grudzień. To jest poniedziałek, po południu, w Zielonej Górze. Będzie 

to krótka, robocza sesja. O godzinie 16:00 proponuję, niestety, żeby Radni dojechali. A jest to okres 

przed nowym rokiem i żebyśmy mieli kworum. Zwyczajna sesja, ale w nadzwyczajnym temacie 

finansowym, żeby pozostać. Dobrze. Dziękuję bardzo, Pani Marszałek. 30-go grudnia, poniedziałek 

sesja Sejmiku. Proszę bardzo. Zamykam sprawy różne. Szanowni Państwo, na koniec chciałbym 




